
PRIMORSKI DNEVNIK
Poštnina plačana v gotovini p Ai\ 1*
Abb. postale I gruppo " LdlS 4U llF

Z VELJAVNOSTJO OD 1. JANUARJA LETOS

Leto XXI. Št. 64 (6042) TRST, sreda 17. marca 1965

Ministrski svet odobril zakonski ukrep 
o preureditvi in povišanju pokojnin 1NPS
Pokojnine se povišajo za 20 odst. - Minimalne pokojnine se zvišajo od 12.000 na 15.600 za 
upokojence pod 65. letom, od 15.000 na 19.500 pa za upokojence, ki so že dopolnili 65. 

leto starosti - V senatu razpravljajo o vladni preosnovi - Seja vodstva PSI
RIM, 16. — Ministrski svet je na svoji današnji seji odo

bril. zakonski osnutek o preureditvi pokojninskega zavarova
nja INPS, ki ga je predložil minister za delo De'le F'ave. Na 
podlagi tega ukrepa bodo ustanovili poseben «socialni sklada 
*a zagotovitev enotne osnovne pokojnine za vse upikojence.

Zakonski osnutek določa sledeča povišanja:
1. 20-odstotno povišanje pokojnin INFB;
2. 30-odstotno povišanje minimalne pokojnine INPS, in sicer 

od sedanjih 12.000 na 15.600 za
upokojence, ki še nimajo 65 let 
od sedanjih 15.000 na 19.500 za 
upokojence, ki so že prekoračili 
65. leto; povišanje velja ud 1. 
januarja letos. Upokojenci ima
jo pravico tudi do 13. pokojni
ne.

Na predlog notranjega mini
stra Tavianija pa so odobrili za
konski osnutek o reviziji volil
nih seznamov. Volilne sezname 
bodo pregledali dvakrat na le
to: l. januarja in 1. julija; 1. 
Januarja bodo vpisali v volilne 
Sezname vse državljane, ki bodo 
dopolnili 21. leto do 30. junija, 1. 
julija pa one, ki bodo dopolnili 
21. leto do 31. decembra. V pri
meru volitev bodo črtali iz se
znamov tiste volivce, ki bodo do
polnili 21. leto po datumu voli
tev.

Na predlog ministra za javna 
dela Mancinija so odobrili zakon
ski osnutek za izvršitev pristani
ških del: v petih letih bodo v ta
namen potrošili 75 milijard (15 mi
lijard na leto).

Na predlog ministra za industrijo 
Lami Starnutija pa so postavili 
pod upravo ENEL še zadnji 102 
elektrarni in odobrili določila za 
organizacijo ENEL, za odplačeva
nje odškodnine in ustreznih obre
sti, hkrati z določbami, s katerimi 
se urejuje koordinacija med ENEL 
in nenaclonaliziranlmi elektrarna
mi. Na predlog ministra za delo 
Delle Fave pa so odobrili dva za
konska osnutka, s katerima se ure
juje socialno in bolniško zavarova
nje nameščencev EJ4EL.

Tajnik KD Humor, tajnik PSI 
De Martino in tajnik PSDI Tanas- 
si so izrazili svoje zadovoljstvo nad 
današnjimi ukrepi vlade v zvezi 
s preureditvijo in povišanjem po
kojnin INPS in izjavili, da je to 
«prvi korak na poti do popolnega 
sistema socialnega zavarovanja, ki 
je eden od smotrov petletnega go
spodarskega načrta«.

Na vprašanje novinarjev, ki so 
hoteli vedeti, ali bo potrebno na
ložiti nove davke za kritje stro
škov v zvezi s povišanjem pokoj
nin, ,je minister Pleraccini dejal, 
da to ne bo potrebno, ker ima IN 
PS zadostna sredstva.

V senatu se je danes začela raz
prava v zvezi s preosnovo vlade. 
Prvi je govoril Nencloni (MSI), ki 
Je zatrjeval med drugim, «da smo 
napravili nov korak dalje k pre
obrazbi države od parlamentarnega 
sistema k oligarhičnemu režimu 
strank«. Zaključil je s trditvijo, da 
Je «nujno izbrati drugačno pot, 
tako kar zadeva političnega, kot 
gospodarskega vprašanja«.

Za njim je Schlavettt (PSIUP) 
izjavil, da ni šlo za preosnovo, am
pak za pravo krizo vlade, iz katere 
se Je rodila tretja Morava vlada,

nato pa Je pohvalil socialiste, da so 
postavili vprašanje konkordata. Na
črtovanje je zanj «neškodljivo», 
ker da prizadene delodajalce v naj
manjši meri. Dodal je, da diskri
minacija nasproti KPI pomeni 
srednjeveški predsodek, italijanska 
demokracija pa bo ((zadušljiva in 
bolna«, če ga ne bo premagala.

Granzotto Basso (PSDI) je za
trjeval med drugim, da preosnova 
vlade ne pomeni nobene bistvene 
spremembe glede’vladnega progra
ma, politika levega centra pa da 
nima nobene veljavne politične al
ternative. Glede diskriminacije na-
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V Rimu se je začel kongres 
«Alleanza dei contadini»
Na kongresu sodeluje tudi delegacija Kmečke 

in Zveze malih posestnikov iz Trstazveze

RIM, 16. — Davi se je v kongresni palači EUR začel vsedr
žavni kongres kmečke organizacije «Alleanza dei contadini« ob 
navzočnosti tisoč delegatov in predstavnikov iz Jugoslavije, So
vjetske zveze, Francije, Poljske, Cipra, Bolgarije, Belgije, Ma
džarske in Grčije.

Na kongresu sodeluje tudi veččlanska delegacija Kmečke 
zveze in Zveze malih posestnikov iz Trsta, ki jo vodi tajnik 
Kmečke zveze Luoijan Volk.

DANES
Rimska vlada je včeraj odobri

la zakonski odlok o delni refor
mi pokojninskega sistema. V zve- 
J1 s tem je glavni tajnik CGIL 
Lama izrekel številne pridržke in 
Poudaril, da se bo CGIL zavze
mala, da parlament vnese bistve
ne spremembe. Delavce in upo
kojence je pozval, naj se še 
sedaj mobilizirajo, da dosežejo 
primerno rešitev pokojninskega 
vprašanja. Tudi tajnik ClSL Cru- 
ciani je izrekel nekatere pridrž
ke proti zakonu.

V Rimu se je včeraj začel vse
državni kongres organizacije Al- 
leanza dei contadini, na katerem 
sodeluje tudi veččlanska delega
cija Kmečke zveze in Zveze ma
lih posestnikov iz Trsta. Kon
gres je otvoril predsednik Emilio 
•Sereni, ki je podal poročilo.

V državi Alabami se nadaljuje
jo demonstracije črncev proti 
rasni diskriminaciji. Predsednik 
Johnson pa je v kongresu obraz
ložil načrt zakona, ki naj bi jam
čil črncem volilno pravico. Po
zval je kongres, naj zakon nemu
doma odobri. Ostro je obsodil 
nasilje rasistične policije v Ala
bami. Črnski in integracionistič- 
ni voditelji so navdušeno pozdra
vili govor Johnsona, medtem ko 
ga južni rasisti obsojajo.

Izraelski parlament je včeraj 
Odobril sklep vlade, da sprejme 
ponudbo bonske vlade za nave
zavo diplomatskih odnosov. Med 
zasedanjem parlamenta so opozi
cijske stranke organizirale pro
testne demonstracije.

Protestne demonstracije proti 
Zahodni Nemčiji so bile tudi v 
iraški prestolnici Bagdadu ter v 
nekaterih libanonskih mestih. V 
Bagdadu so demonstranti vdrli v 
zahodnonemško poslaništvo in za
netili požar.

Proti zahodnonemškim voja
kom so včeraj demonstrirali tu
di na Danskem, kamor je prl*la 
kolona teh vojakov, da se ude
leži manevrov skupno z angleško 
in dansko vojsko.

V Ljubljani se začne danes peti 
kongres Zveze komunistov Slove
nije, ki se bo zaključil v sobo 
to. Za ta kongres vlada veliko 
r—tmenje.

sproti KPI pa je zatrjeval, da ne da se Je treba ogniti nevarnosti, 
gre za diskriminacijo med držav- —1
liani, ampak za politično diskrimi
nacijo, češ: ((Svoboda in demokra
cija sta temeljni načeli levega cen
tra, ki nas ločita od komunistov«.
Razprava se bo nadaljevala jutri.

Poslanska zbornica se bo sestala 
jutri le za to, da bi vzela na zna
nje predložitev vladnega zakonske
ga odloka za poživitev gospodarst
va, zasedanje pa bo nadaljevala 
šele po zaključku splošne razprave 
v senatu v zvezi s preosnovo vlade.

Danes je bila seja vodstva PSI, 
na kateri je tajnik stranke De 
Martino poročal o vprašanjih v 
zvezi s sklicanjem kongresa stran
ke. Kongres bi moral biti člmprej, 
morda v juniju, predkongresna di
skusija pa se ne bi smela razvi
jati na podlagi nasprotujočih ši 
resolucij, ampak na podlagi tez o 
vseh političnih vprašanjih. Kongres 
naj bi dal odgovor na ta vprašanja. 
V razpravi je Lombardi pripomnil,

da bi se kongres na teze spremenil 
v kongres resolucij, ki razbijajo e- 
notnost stranke.

Večina se je strinjala s predlo
gom o imenovanju študijske komi
sije, ki naj prouči vprašanje kon „ , . ,. . ,
gresa, na katerem bi razpravljali o Drugl dan P°P°ldne Pa bo kongres
. 1 _ l ^ x IL im y ti . . J u i /4nl i,M-nl rinln ir fvnh Irnm I ni inV

zdravil tajnik CK Veljko Vlaho
vič.

Prvi in drugi dan dopoldne bo 
na plenarni seji razprava o poroči
lu Mihe Marinka in poročilo o de
lu CK med IV. in V kongresom.

določenih političnih tezah, ne pa 
o ze vnaprej določenih resolucijah 
Levica PSI bo obrazložila svoje sta
lišče jutri. Tudi levica je naklonje
na imenovanju študijske komisije

Predsednik Emilio Sereni je po
dal uradno poročilo. Omenil je 
nastanek organizacije in razne fa
ze njene dejavnosti. Poudarit je, 
da bo zveza nudila večstransko 
rodporo vsem obdelovalcem zem- 
je, zlasti kar se tiče izvajanja 
akona o 40-letnih posojilih, da 

mogle nove kmečke množice 
priti do zemljiške posesti. Pouda
ril je dalje, da se zveza bori za 
likvidacijo agrarne politike, ki jo 
vsiljujejo monopoli in velika ka
pitalistična lastnina.

Da se izvede ta obnovitvena po
litika, je nadaljeval Sereni, se bo 
zveza spremenila s tem kongre
som od avantgardne organizacije 

množično poklicno organizacijo. 
To bo omogočilo neposrednim (b- 
delovalcem, da dobijo dejansko 
pogodbeno pravico.

Zatem je Sereni dejal, da bo 
zveza ustvarila razčlenjeni vsedr
žavni sistem oblik združevanja za 
vse proizvodne sektorje, in je za
ključil: »Da se dosežejo ti smotri, 
bomo sodelovali z zadružnim gi
banjem in z drugimi kmečkimi 
organizacijami. Potrebno je, da 
država z javnim finansiranjem ra
zume važnost prednosti kmečke
ga podjetja pred kapitalističnim. 
Kmečko podjetje je bolj življenj
sko in bolj odgovorno. Če mu bo 
država pomagala, bo moglo spre
meniti usodo našega kmetijstva 
in ga prilagoditi višji ravni osta
lih držav zahodnoevropskega skup
nega tržišča,*

no sporočilo, so potekala v prija
teljskem ozračju in izražanju že
lje obeh vlad po nadaljnjem raz
voju odnosov v interesu narodov1 
obeh držav.

BEOGRAD, 16. — Generalni taj
nik Zveze komunistov Jugoslavi
je Josip Broz Tito je poslal gene
ralnemu tajniku KPI Luigiju Lon
gu naslednjo brzojavko: «Ob va
šem rojstnem dnevu vam s po
sebnim zadovoljstvom pošiljam v 
imenu centralnega komiteja ZKJ 
in v svojem imenu prisrčne če
stitke z najboljšimi željami za va
še zdravje in osebno srečo. Želim 
vam nove uspehe v vašem delova
nju za uresničenje stremljenj ita
lijanskega in mednarodnega delav
skega gibanja, posebno v borbi za 
svetovni mir in demokracijo.*

Gromiko v Londonu
LONDON, 16. — Sovjetski zuna

nji minister Gromiko je prišel da
nes na štiridnevni uraden obisk v 
London. Na letališču ga je sprejel 
zunanji minister Stewart s skupi
no funkcionarjev zunanjega mini
strstva. Razgovori so se začeli da
nes popoldne v Foreign Officeu. 
Gromiko se bo v Londonu razgo- 
varjal med drugim tudi o obisku 
predsednika sovjetske vlade Kosi- 
gina.

Današnji razgovor je trajal sko
raj pol ure več, kakor so predvi
devali, in je bil zelo umirjen. Mi
nistra sta govorila o Vietnamu, 
Laosu in razorožitvi. Zvedelo se je, 
da je Gromiko v zvezi z. nedavni
mi angleškimi predlogi o Vietna
mu postavil dodatne predloge.

Po sestanku je Gromiko izjavil, 
da so razgovori še preveč v začet
ni fazi, da bi mogli takoj pripe
ljati do kakega rezultata.

V Washingtonu pa je predstav
nik državnega departmaja na ti
skovni konferenci izjavil, da se 
London in Washington nista posve. 
tovala o Gromikovem obisku, in 
je dodal: «Ne moremo mnogo re
či, dokler se obisk ne zaključi, in 
kdove, ali bo kaj reči, ko se bo 
-zaključi’.«

Danes začetek 
kongresa ZKS

LJUBLJANA, 16. — Jutri dopol
dne se bo v veliki dvorani Gospo
darskega razstavišča pričel V. kon
gres Zveze komunistov Slovenije. 
Na dopoldanski seji bo tajnik CK 
ZKS Miha Marinko podal poročilo 
o osnovnih nalogah ZKS v nadalj
njem razvoju socialističnih družbe
nih odnosov. Kongres bo v imenu 

I izvršnega komiteja CK ZKJ po-

| nadaljeval delo v treh komisijah, 
in sicer: za razvoj notranjih odno
sov, za organizacijo in delovanje 
Zveze komunistov, za aktivnost ko
munistov na idejnem in kulturnem 
področju in za družbeno gospodar
ski razvoj.

Kongres bo končal svoje delo v 
soboto s plenarno sejo, na kateri ho 
sprejeta resolucija, izvoljeni jodo 
nov CK in drugi partijski organi 
V Sloveniji vlada veliko zanimanje 
za delo V. kongresa ZKS, na kate
rem bo sodelovalo 707 delegatov in 
122 članov centralnega komiteja in 
revizijske komisije.

IZRAELSKI PARLAMENT ODOBRIL NAVEZAVO ODNOSOV l BONNOM

Protinemške demonstracije 
v Bagdadu in libanonskih mestih

Voditelj izraelske opozicije o nacistični zakoreninjenosti v Zahodni Nemčiji

zahodnonemški predlog «vaien za 
Izrael bodisi sam na sebi in tudi 
zaradi okoliščin, v katerih je bil 
postavljen«. Pripomnil je, da se za
veda, da (.ne gre za redno poslov
no odločitev« in da Je «v nas bor
ba med srcem in razumom«,

Eškol Je sporočil, da se bo po
sebni Erhardov odposlanec Birren- 
bach vrnil Jutri v Izrael, da nada
ljuje razgovore ne samo glede u- 
vedbe diplomatskih odnosov, tem
več tudi o drugih vprašanjih, gle
de katerih se obe vladi želita spo
razumeti. -Eškol je govoril o važ
nosti, ki jo Zahodna Nemčija ima 
v zahodnoevropski gospodarski 
skupnosti, in o naporih Izraela, da 
naveže tesnejše stike s to skup
nostjo.

Glavni govornik opozicije, vodi
telj stranke Herouth Menachen 
Begin Je pozval parlament, naj od
kloni navezavo odnosov z Bonnom. 
Pripomnil Je: ((Številni nacistični 
častniki so v nemškem visokem

TEL AVIV, 16. — Izraelski parlament je odobril s 66 glasovi 
proti 29 in 10 vzdržanim sklep vlade, da naveže diplomatske 
odnose z Zahodno Nemčijo.

Med zasedanjem parlamenta so številni demonstranti ki pri
padajo antinacistični fronti, demonstrirali proti sklepu vlade. 
Proti njim je nastopila policija in se z njimi spopadla

Predsednik vlade E kol je med ------- ‘ ■
debato v parlamentu izjavil, da je poveljstvu, nacistični sodniki sedi

jo na sodiščih, sam kancler Er- 
hard je bil koloboracionist naci
stičnega režima in osebni svetova
lec gaulalterja za Posarje. Enajst 
milijonov pripadnikov hitlerjevske 
mladine iz leta 1939, je danes med 
odraslimi, 400 tisoč bjvših esesov- 
cev je danes na važnih mestih, in 
tehniki, ki so nadzorovali delo de
portirancev med vojno, še vedno 
delajo pri razvoju nemške indu
strije.« Begin je pozval parlament, 
naj razpiše referendum glede di
plomatskih odnosov z Zahodno 
Nemčijo.

Bagdadski radio je javil, da je 
nad tisoč študentov demonstriralo 
danes proti Zahodni Nemčiji. Več
je število demonstrantov je vdrlo 
v notranjost zahodnonemškega po
slaništva. Sneli so zastavo z bal
kona. Demonstracija je trajala šti
ri ure in se je končala okoli pol
dne. Kakor je sporočil predstavnik 
zahodnonemške vlade, so demon
stranti zanetili požar v dveh nad-

Izjave sindikalnih predstavnikov 
o vladnem dekretu o pokojninah

Glavni tajnik CGIL Lama ugotavlja številno neskladnosti s 
sporazumom, ki je bil dosežen s sindikati, in poudarja potre
bo spopolnitve - Tudi tajnik GISL izreka vee pridržkov

stropjth poslaništva. Bonska vlad* 
je protestirala pri Iranki vladi

Demonstracije proti Zahodni 
Nemčiji so bile danes tudi v Li
banonu, in sicer v Bejrutu in Tri
polisu ter v drugih libanonskih 
mestih. V Tripolisu so skušali de
monstranti priti v neko šolo in di
šeči prekinitev pouka Ravnate') 
šole se je uprl. Sledili so spopa
di, med katerimi je bilo ranien’h 
23 oseb Po demonstracijah sc za* 
pril vse šole in vse trgovine v me
stu. Guverner mesta ie prenovedal 
vsa zborovania in demonstracije. 
Poslanci Tripolisa, ki so orišli no
coj iz Bejruta, šo nozvali prebi
valstvo, nai bo mirno, trgovce na 
so pozvali, naj zopet odprejo trgo
vine.

Iz Damaska javljajo, da ie sir
ski zunanji minister sporočil, da 
je sirska vlada odpoklicala svojega 
poslanika iz Bonna v skladu s 
sklepi konference arabskih zuna
njih ministrov.

V Kairu so oboroženi policaji 
močno zastražili zahodnonem«ko 
poslaništvo, da preprečijo napade 
na poslopje

Tunizijski predsednik Burglba. ki 
je sedaj na obisku v Teheranu, je 
odpovedal svoj obisk v Iraku ((za
radi zmedenega položaja, ki od 
davi vlada v Bagdadu«. Burglba bo 
obiskal še Ispahan, Siraz in Per- 
sepolis, 24. marca pa bo odpotoval 
v Ankaro

RIM, 16. — V zvezi z zakonskim odlokom, ki ga je odobri
la vlada glede reforme pokojninskega sistema, je glavni taj
nik CGIL Lama izjavil med drugim: «Na prvi pogled je treba 
ugotoviti, da se predlogi, ki so jih skupno postavili sindikati, 
v veliki meri niso upoštevali. Kar se tiče odvisnih delavcev, 
se ugotavlja naslednje:

1. Minimalne pokojnine so na
mesto enotne pokojnine 20.000 
mesečno določene na 12.000, 15.600 
in 19.500, tako da ostanejo še ved
no tri različne kategorije. 2. Za 
pokojnine, ki šo višje od mini
malnih pokojnin, se predvideva 
20-odstotno zvišanje namesto .30- 
odstotno, kakor so predlagali sin
dikati. 3. Y veljavi ostanejo do
polnitve samo za otroke in v stal
nem znesku, ki je znatno, nižji od 
družinskih doklad, medtem ko So 
sindikati predlagali raztegnitev 
pravice družinskih doklad za vse 
upokojence. 4. Sprejema se nače
lo avtomatične prilagoditve po
kojnin, ki pa ni v sorazmerju s 
spremembami indeksov mezd, 
temveč je podrejeno upravnim 
presežkom, glede katerih ni moč 
razumeti, kako naj bi do njih pri

mi UIL, bodisi kar se tiče struktu
re kakor tudi glede načina finanei-

Franz Jonas kandidat 
za predsednika Avstrije

DUNAJ, 16. — Vodstvo avstrij
ske socialistične stranke je ime
novalo dunajskega župana Fran
za Jonasa za svojega kandidata 
za predsednika republike.

Podkancler Pittermann je ob 
predložitvi kandidature Jonasa iz
javil med drugim: ((Socialistična 
stranka ve, da trna največjo odizo-

ranja. Prav tako se je Vannl pozi- vornost pri prihodnjih volitvah Po
tivno izrekel glede 30-odst. zviša
nja pokojnin, negativno pa glede 
20-odst. zvišanja za upokojence, ki 
so pod minimumom.

700.000 ton pšenice 
iz ZDA Jugoslaviji

BEOGRAD, 16. — Na podlagi 
sporazuma, ki sta ga danes pod
pisali vladi ZDA in Jugoslavije, 
bodo ZDA prodale Jugoslaviji iz 
ameriškega programa .Hrana za 
mir* okrog 700.000 ton pšenice v 
vrednosti 53.4 milijona dolarjev, 
ki jih bo Jugoslavija plačala v 
12 letih. Pogajanja za sklenitev 
sporazuma, kot to poudarja urad-
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PROTI RASISTIČNI DISKRIMINACIJI V ZDA

Johnson predložil kongresu zakon 
ki naj zagotovi črncem volilno pravico
Ostro je obsodil policijsko nasilje v Alabami in pozval kongres, naj zakon nemudoma odobri

WASHINGTON, 16. — Predsednik Johnson je obrazložil kon
gresu glavne obrise načrta zakona, ki jamči črncem volilno pra
vico. Pozval je kongres, naj zakon nemudoma odobri, «ker Je 
to edini način, da se izvedejo določbe ustave«.

Predsednik je najprej govoril o 
brutalnosti alabamske policije pro
ti črncem, in je pripomnil: «Moški 
in ženske, ki dolgo časa trpijo, so 
mirno protestirali, ker so se jim 
odrekale pravice kot Američanom. 
Mnogi so bili brutalno napadeni. 
Dobri človek, božji služabnik, je 
bil ubit. Ni razloga, da bi bili po-

& /
Demonstracije v Harlemu proti rasni diskriminaciji

nosni nad tem, kar se je zgodilo 
v Selmi.«

Predsednik je sporočil, da bo 
načrt zakona, ki bo Izročen jutri 
kongresu, ukinil omejitve, ki odre
kajo črncem volilno pravico in ki 
so jih do danes uveljavljali. Ce 
bodo krajevne in državne oblasti 
še dalje izvajale diskriminacijo 
med črnskimi volivci, bodo črnske 
volivce lahko vpisali v volilne se
zname zvezni funkcionarji.

Predsednik je izjavil, da bo načrt 
zakona določil enostavni in vse
splošen kriterij, ki se ne bo mogel 
spremeniti v protiustavno smer. 
Na podlagi novega zakona ne bo 
moč nobenemu volivcu, ki bo red
no vpisan, preprečiti izvajanja vo
lilne pravice.

Načrt zakona odpravlja predvsem 
predvolilne izpite, ki so Jih uvedli 
v šestih južnih državah in ki se 
praktično izvajajo v osemnajstih 
državah, da bi preprečili vpis črn
cev na volilne sezname.

Nato je predsednik izjavil, da 
borba proti diskriminaciji ne bo 
zaključena ko bo načrt zakona 
odobren. «Kar se je zgodilo v Sel
mi, je dodal predsednik, je sestav
ni del širšega gibanja, ki zajema 
sleherno področje in sleherno ame
riško državo. To je napor ameri
ških črncev, da si zagotovijo po
polno srečo ameriškega življenja. 
Njihova stvar mora biti tudi naša 
stvar. Ne samo črnci, temveč vsi 
moramo premagati dediščino sve
tohlinstva in krivice, in premagali 
jo bomo.«

Predsednik Je oporekel trditvam 
rasistov, da demonstracije črncev 
za državljanske pravice ogrožajo 
mir in red, ter Je dejal: «Pravi ju
nak v tej borbi je ameriški črnec. 
Njegova dejanja in njegovi prote
sti, njegov pogum, da tvega var
nost in tudi življenje, so prebudili 
vest države. Njegove demonstraci
je imajo namen opozoriti na kri
vico, povzročiti spremembo in 
spodbujati na reforme.«

Johnson je pripomnil, da želi bi-

nehanju sovraštva med državljani.
Johnsonov govor so ameriški 

črnski voditelji navdušeno pozdra
vili, ostro pa so ga kritizirali juž
njaški rasisti.

Danes popoldne je večja sku
pina študentov v Montgomerjrju 
skušala korakati proti sedežu gu
vernerjeve palače. Proti njim so 
nastopili policaji na konjih in 
krajev-ni vojaki ter jib surovo na
padli. Štirje študenti so bili hu
do ranjeni.

Rezultati volitev 
na Koroškem

CELOVEC, 16. — Deželne volit
ve na Koroškem so minile brez 
pričakovanih presenečenj. Vse stran
ke so obdržale svoje mandate. 
Rezultati pomenijo za socialistično 
stranko precejšen uspeh, ker je 
v trdem boju s konservativno ljud
sko stranko, ne samo obdržala svo
ji dosedanje pozicije, temveč je 
povečala število glasov za skoraj 
8.000. Po besedah dosedanjega de
želnega glavarja Ferdinanda We- 
deniga (njegov naslednik bo dose
danji namestnik deželnega glavar
ja Hans Sima) je ta rezultat do
kaz, da koroško prebivalstvo pod
pira politiko sodelovanja vseh kon
struktivnih sil in da si želi nada
ljevanja dosedanje smeri.

Socialistična stranka je dobila 
133.955 glasov (leta 1960 126.091), 
avstrijska ljudska stranka 89.523 
(86.545), »svobodnjaška« stranka 
FPČJ 36.493 (38.736) in komunistič
na partija 7502 ( 7700). Lista po ime
nu ((Koroška volilna skupnost«, ki 
jo je prijavil Narodni svet koro
ških Slovencev in ki jo je vodil 
Pliberški podžupan Mirko Kumer, 
je dobila skupaj 4272 glasov, kar 
ni zadostovalo za mandat. Največ 
glasov (1837) je dobila v velikov- 
škem okraju.

Tudi na štajerskem so bile v ne
deljo deželne volitve, ki so se kon
čale s prepričljivo zmago ljudske 
stranke. Zaslugo za to zmago ima 
predvsem dolgoletni in zelo popu-

šlo. Prav tako^ni jasno, kakšen 
odnos naj bi se' določal med zne
skom upravnega presežka in po
viškom. 5. Omenja se »bolj so
razmeren odnos med pokojnino 
in prejemki*, toda izključuje se 
predlog sindikatov, naj se določi 
pokojnina dveh odstotkov mezde 
za vsako leto zavarovanja (80 od
stotkov s 40 leti zavarovanja), in 
zdi se, da se predvidevajo tehnič
ni ukrepi, ki konsolidirajo sistem, 
ki izključuje neposredno povezavo 
z zadnjim prejemkom.'

Kar se tiče financiranja asocial
ne pokojnine za avtonomne delav
ce«, sprejema ukrep stari predlog, 
ministra Delle Fave, naj se uvede 
solidarnostni prsipevek na breme 
odvisnih delavcev, ki so vpisani 
med splošno zavarovanje in v po
sebnih pokojninskih skladih ih ki 
bi ob uveljavitvi konec koncev po
menil davek na prispevke in torej 
na mezde, medtem ko so sindikati 
predlagali, naj bi vlada v celoti 
sprejela breme temeljne pokojnine 
za avtonomne delavce s fiskalizaci- 
Jo dela zadevnih prispevkov.

«Na prvi pogled, je dodal Lama, 
izhaja, da se bistveni del sporazu
ma od 4. junija 1904 med vlado in 
sindikati ni upošteval, čeprav je 
treba ugotoviti, da ta sporazum 
vsebuje obveznost države, da v ce
loti izplača kredite sklada za pri
lagoditev pokojnin, ki pa so dolo
čeni za financiranje socialne pokoj
nine, ki se bo uvedla za vse od
visne in avtonomne delavce. Ce je 
to tolmačenje v skladu z dejansko 
vsebini zakonskega odloka, Je do
da! Lama, ne bo mogla CGIL dru
gače nego, da se ne strinja, z ukre
pom in da se zavzema, da parla
ment vnese bistvene spremembe v 
zakonski odlok, ie sedaj Je naloga 
delavcev In upokojencev, da se pod 
vodstvom svojih sindikatov mobili
zirajo, da posežejo primarno reši
tev pokojninskega vprašanja«.

Konfederalni tajnik CISL Cru- 
ciani pa je Izjavil, da je treba na 
prvi pogled priznati «nekat|re Za
nimive strani, kakor je n pr., da 
izboljšave veljajo od 1. januarja 
1965, kakor je j zahteval* CISL«. 
Prav tako Je po njegovem mnenju 
pozitivno 30-odstotno zvišanje se
danjih minimalnih pokojnin in u- 
vedba ((določenega reda. kar se ti
če finančne intervencije države, ki 
bo odslej veljala samo za ustvarja
nje socialnega sklada«. Po njegovem 
mnenju je tudi pozitivno, da 0e 
uvede ((primernejši odnos med po
kojninami in prejemki, avtomatič
na prilagoditev pokojnin ter uved
ba privilegiranih pokojnin in sta- 

nlh poki

V Kirnu manilesladja 
solidarnosti 
z ljudstvom Vietnama

RIM, 16. — Danes popoldne je 
bila v dvorani Brancaccio solidar
nostna manifestacija z vietnam
skim ljudstvom, ki jo je organizi
ral rimski Dom kulture. Tajnik 
Doma kulture Franco Coppola, ki 
je vodil manifestacijo, je poročal 
o odzivih, ki so prišli iz vse Ita
lije na poziv skupine intelektual
cev. Senator Luporini in Carlo 
Levi sta obrazložila pomen te ma
nifestacije. Med drugim so govori
li tudi tajniki mladinskih federa
cij KPI, PSI in PSIUP. ki so po
udarili, da se njih organizacije 
pridružujejo tej manifestaciji.

Po manifestaciji je več sto ma- 
nifestantov krenilo v sprevodu 
proti ameriškemu poslaništvu. Po
licija je pozvala demonstrante, 
naj se razidejo ter jih je nato 
napadla Prišlo je do spopadov. 
Aretirali so okoli 15 oseb.

zveznih predsednikih Rennerju, 
Koernerju In Schaerfu. ki so izšli 
iz njenih vrst, je prevzela določeno 
politično obveznost. Sedaj p red lav a 
kandidata, ki je vse svoje življe
nje vedno bil zvest Avstriji, zvest 
republiki, zvest demokraciji, ki je 
kot vojak za Avstrijo storil svo*o 
dolžnost tn kot prostovoljec v bor
bi za obrambo Koroške po prvi sve
tovni vojni, Je storil več kot svojo 
dolžnost«.

H firedsedrdV, vi Tiri smeva k pre-1 lwni deželni gtaTM Jnaef KtpVvv

rostnlh pokojnin«.
Zatem ie Cruciani izjavil, da u- 

krep vlade «nt niti zdaleč načel 
vprašanja «največje neskladnosti 
v sedanji pokojninski uredbi, t.j. 
načela vzajemnosti, ki velja s sko
raj izključno ali vsekakor pretež
no bremenitvijo delavcev industri
je«. ((Upoštevati Je treba, da bo 
socialni sklad v znatni meri finan
ciral industrijski sektor in da ko
rist, ki Jo bodo od tega imeli upoko
jenci Industrije, je mnogo nižja od 
njihovega finančnega' prispevka«. 
(»Tl kriterij slabo zamišljene vza
jemnosti je tudi v določitvi mere 
za zvišanje sedanjih pokojnin, ki 
so določene na 30 odstotkov za mi
nimalne pokojnine in samo za 20 
odstotkov za druge pokojnine. 
Končno Je treba ugotoviti, da je 
ostalo finančno neravnovesje v 
skladu za prilagoditev pokojnin, 
ki se bo še vedno nesorazmerno 
spopolnjeval s prejemki iz kmetij
skega sektorja«.

Konfederalni tajnik UIL Vanni 
je izjavil, da Je dekret o reformi 
pokojnin, kar se tiče uvedbe social
ne pnknjnhie, v sk’«du z zehteva-

Napad ameriških ladij 
na Severni Vietnam

HANOJ, 16. — Hanojski radio 
je danes javil, da so štiri ameri
ške in iužnovietnamske vojne lad
je bombardirale pokrajino Ha 
Tinh, severno od 18. vzporednika. 
Ubit je bil en starec in poškodo
vana ena hiša. Severnovietnam- 
ske sile so odbile napad in zasle
dovale napadalne ladje. Severno- 
vietnamska vlada je poslala pro
test mednarodni komisiji za nad
zorstvo,

Moskovski list »Sovjetska Rusi
ja* piše v zvezi z včerajšnjim a- 
meriškim napadom na Severni 
Vietnam, da so ameriška letala 
odvrgla veliko število bomb, tež
kih 150 kilogramov na obljudene 
kraje ter povzročila veliko števi
lo mrtvih in ranjenih.
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Demonstracije na Danskem 
proti prihodu nemških vojakov

Večina v Zahodni Nemčiji proti podalj
šanju roka o zastaranju vojnih zločinov

KRUSAA, 16. — Prvikrat po na
cistični okupaciji so nemški vojaiti 
prišli danes na Dansko. Gre za 
erioto zahodnonemške vojske, ki se 
bo jutri udeležila skupno z angle
škimi in danskimi vojaki mane
vrov NATO na Danskem.

Takoj ko Je preKoračila mejo. je 
morala nemška kolona čakati /cč 
ko pol ure zaradi demonstiacije 
proti njej. šele čez pol ure se je 
policiji posrečilo demonstrante raz- 
gnati.

V Kopenhagnu sta dva mladeni
ča prišla v poslopje parlamenta, 
kjer sta demonstrirala proti priho
du nemških čet; Policija ju Je aie- 
Urala. Več sto demonstranlov se 
je zbralo pred vojašnicami, kjer so 
razmeščeni zahodnonemški vojaki 
Policija Je z veliko težavo zadrže
vala demonstrante. Nekaterim de
monstrantom se je posrečilo pretr
gati policijske kolone in napasti 
nemška vozila

Na podlagi ankete, ki jo ie iz
vedel anketni nemški zavod v Al- 
lensbachu, 57 odst. zahodnonemške
ga prebivalstva, ki Je doseglo sta
rost, da lahko voli, nasprotuje po
daljšanju roka za zastaranje na
cističnih zločinov, 32 odst. se od
ločno zavzema za nadaljevanje pro
cesov in preiskav o nacističnih zlo
činih tudi po 8. maju, 11 odst. pa 
nima glede tega nobenega mnenja. 
Podatke omenjenega zavoda je si
noči oddajal bavarski radio. Med 
oddajo so se zvedele Se druge za
nimive podrobnosti. Tako je n. pr. 
46 odst. vprašanih, ki so starejši 
od 30 let, izjavilo, da so že med 
vojno vedeli za nacistične zločine 
proti Židom.

Turčija 
zopet grozi 
Cipru

NIKOZIJA, 16. — Sinoči so cipr
ski Turki nenadoma začeli stre
ljati z avtomatičnim orožjem na 
vladne čete in ubili enega ciprske
ga vojaka na področju Lefka; en 
vojak pa je bil ranjen. Predstav
nik OZN Je izjavil, da je bilo si
noči izstreljenih približno dvesto 
strelov na tem področju. Danes 
je predstavnik varnostnih sil OZN 
sporočil, da se je na tem področ
ju streljanje ponovilo.

Turški tisk je začel znova huj
skati in pravi, da je stanje na 
otoku resno ter da je turška voj
ska v pripravljenosti. Dnevnik 
«Mitliyet» piše: »Turška vlada bo, 
še preden začne dokončno akcijo 
na otoku, napravila vse potrebne 
diplomatske korake Medtem pa 
so bili sprejeti vojaški ukrepi, da 
ne bomo presenečeni.*

Poveljnik ciprske vojske gene
ral Grivas je prišel davi iz Niko
zije v Atene na razgovore z gr
škimi političnimi ta vojaškimi vo
ditelji.

Iz Carigrada poročajo, da so vsa 
južna turška pomorska oporišča 
v pripravljenosti. Ukinili so vse 
vojaške dopuste, vse trgovske lad
je, ki plujejo ob južni turški oba
li, pa so dobile ukaz, naj priplu
jejo v Aleks and reto.
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Vreme včeraj: najvišja temperatu
ra 10.2, najnižja 6.2, ob 19. uri 8.6; 
zračni tlak 1019 stanoviten vlaga 
87 odst,, nebo pooblaieno, pada v L 
ne 0.6 mm, morje mirno, tempera
tura morja 8.5 stopinje. Tržaški dnevnik Danes, SREDA, 17. marca

Jerica
Sonce vzide ob 6.15 in zatone ob 
18.13. Dolžina dneva 11.58 Luna 
vzide ob 18.15 in zatone ob 6.39

Jutri, ČETRTEK, 18. marca
Edvard

SEJA DEŽELNEGA SVETA

Razprava o gospodarskem položaju 
na osnovi resolucije svetovalcev KPI

Začetek diskusije o zakonskem osnutku o ustanovitvi deželnega 
odboru za turizem ■ Odgovori na vprašanja in interpelacije

Na včerajšnji seji deželnega sve
ta se je pričela razprava o zakon
skem osnutku o ustanovitvi dežel
nega odbora za turizem; v začetku 
pa so bila na vrsti vprašanja, In
terpelacije in resolucije svetoval
cev KPI o resnem gospodarskem 
položaju.

Najprej je predsednik dr. Ber- 
zanti odgovoril na vprašanje sveto
valca PLI. ali nameravajo res v 
Gorici odložiti upravne volitve. Ber- 
zanti je rekel, da njemu ni znano, 
da bi nameravali v Gorici odložiti 
volitve ter da zato meni, da Jih 
bodo napovedali v predpisanem 
roku.

Dr. Berzantl je odgovoril tudi 
na vprašanje misovca Morellija 
glede premestitev sveta za novače
nje iz Trsta v Videm in povedal, 
da se je obrnil na ministrstvo za 
obrambo in mu izrazil v zvezi s 
tem zaskrbljenost. Točen odgovor 
na to bo dal, ko bo prejel odgovor 
od ministrstva.

Na vprašanje svetovalca Seme 
(KPI) v zvezi z molkom RAI—TV 
ob zadnji splošni stavki v Trstu je 
predsednik Berzantl odgovoril, da 
je opozoril krajevno vodstvo RAI 
na splošne proteste. Krajevna ra
dijska postaja pa Je o stavki ob
širno poročala. Na vprašanje iste
ga svetovalca, ali namerava odbor 
izreči solidarnost z borbo španskih 
študentov, pa je dr. Berzantl odgo
voril, da deželni odbor sploh ni 
pristojen za to.

Na vprašanje svetovalca Seme 
glede na motnje in na škodo, ki Jo 
povzročajo vojaške strelske vaje na 
repentaborskem strelišču, je pred
sednik Berzantl odgovoril, da je 
repentaborski župan poslal vojaške
mu poveljstvu pismo tamkajšnjih 
prebivalcev, ki so se pritoževali 
nad omenjenimi motnjami in ško
do. Vojaško poveljstvo Je zatem u- 
gotovilo, da ni bila škoda povzroče
na zaradi eksplozij. Hkrati pa Je 
dalo ukaz, naj se strelišče ne upo
rablja ob nedeljah in praznikih.

Na vprašanje misovskih svetoval- 
oev v zvezi z vestjo francoskega 
lista «Combat» o pogajanjih med 
Italijo in Jugoslavijo za spremem
be meje, je predsednik Berzantl 
odgovoril, da se sklicuje na odgo
vor, ki ga je dal v parlamentu pred
sednik vlade Moro.

Zatem so prišle na vrsto Inter
pelacije. Svetovalca Uril in Roma
no (KD) sta vprašala odbornika 
za javna dela, kaj namerava ukre
niti. da bi prišlo do pospešitve 
gradbenih del, ker je v deželi hu
da kriza in se je gradbena dejav
nost samo v videmski pokrajini 
znižala lani za 30 odst. Približno 
enak odstotek velja tudi za Trst 
in Gorico. Zato bi bilo treba med 
drugim tudi pospešiti postopek pri 
oddajanju del na natečajih. Od
bornik Masutto je omenil najprej 
vzroke sedanje krize ter rekel, da

trebe podtajniku javnih del De 
Coccija ob njegovem obisku v Tr
stu. 31. januarja so znašala držav
na sredstva za Javna dela v naši 
deželi 31 milijard. Začeli so dela 
v skupni vrednosti 17 milijard. Za 
ostalih 14 milijard pa bi se mora
la začeti v kratkem. Nad 8 mili
jard je namenjenih za stanovanja, 
skoraj 7 milijard za šole, 7 milijard 
za bolnišnice in druge zdravstvene 
objekte. Skoraj 6 milijard za ceste 
itd. Odborništvo za javna dela po
sveča temu vprašanju zelo veliko 
pažnjo. Dežela bo po svojih močeh 
skušala ublažiti krizo gradbene in
dustrije ter bo pospeševala zlasti 
gradnjo ljudskih hiš. ker na tem 
področju državna pobuda ne za
dostuje.

Na interpelacijo socialista Gia- 
comettlja v zvezi s skupščino kul
turnih ustanov v Vidmu, je odbor
nik Vicarlo odgovoril, da ni dežel
na uprava dala pobudo zanjo. De
žela pa bo vseskozi podpirala kul
turno dejavnost.

Odbornik Vicarlo Je odgovoril tu
di na interpelaciji socialista Vol- 
peja in komunista Bacicchija v 
zvezi z arheološkimi izkopavanji v 
Ogleju ter v zvezi z omejitvami 
na 130 ha zemljišč, kan onemogoča 
kmetijski in gradbeni razvoj. Od
bornik je dejal, da se dežela stri
nja z nujnostjo, da se valorizira ar
heološko področje v Ogleju. V ta 
namen pa bo treba pripraviti nove 
zakone, tako da se pospeši izkopa
vanje, hkrati pa da se odstranijo 
razne omejitve.

Zatem je prišla na vrsto resolu
cija komunističnih svetovalcev o 
gospodarski krizi v deželi.

Resolucijo Je orisal svetovalec 
Bacicchi, ki Je ponovno poudaril 
resni položaj v deželi in zlasti kri
zo gradbene industrije. Pri tem je 
med drugim omenil, da je bilo v 
tržlških ladjedelnicah zaposlenih 
1945. leta 14.500 delavcev, sedaj pa 
jih je samo še 4800. V Latisani pa 
Je na primer tisoč brezposelnih na 
10.000 prebivalcev. Vsedržavni na
črt ni upošteval predlogov deželne
ga odbora in sveta in industrijski 
razvoj se Je ustavil pri Margheri 
in Padovi. Zato naj deželni odbor 
pohiti, da se prepreči še hujša 
kriza.

V razpravi, ki Je sledila, so spre
govorili svetovalci Bertoli, Mizzau, 
Bosari, Wondrich, Moro in škerk. 
Mizzau Je rekel, da demokristjani 
njao zadovoljni s petletnim <trža>’. 
nim načrtom ter bo moral zato de
želni svet spregovoriti v diskusiji ;o 
njem. Za izboljšanje položaja pri
dejo v poštev tudi ukrepi na pod
lagi člena 50 statuta, toda za to 
Je potreben dolg postopek. Zato 
naj dežela poseže vmes za ublaži
tev krize predvsem s sredstvi iz 
lastnega proračuna. Zatem bodo 
dopolnili te posege z državnim fi
nanciranjem na podlagi člena 50. 
Zaradi tega pa ne morejo demo-' ovuu/i a j v, niitiL vci irvv.i, ua tiai aui lego, pa ib

je vlada že izdala razne ukrepe, da kristjani glasovati za resolucijo 
bi prebrodili krizo. Kar se tiče na- KPI. Svetovalec PSI Moro je de- 
še dežele, so opozorili na naše po-1 jal, da se bodo pri glasovanju vzdr-
aiifmiiiiiiumiiiiiimiiiiiiiiiimiiiiiiiiiitiuiiiiiiiiHiiiiiiiiiiiiuiiiiiiiiHiiimiiiiiiiiiiiiiiitiiiiiiuiiiiiiimiiiiiii

IMENOVANJE SODNE UPRAVE CRANE-ORION

Po 18 dneh stavkovne borbe 
se delavci vrnejo na delo

Za sodnega upravnika je bil imenovan dr. D’Avanzo
Spor v tovarni Crane-Orion so 

rešili. Po 18 dneh vztrajne in od
ločne stavkovne botrbe se bodo de
lavci danes vrnili na delo. Sodi
šče je namreč imenovalo začasno 
sodno upravo podjetja, ki jo bo 
izvajal komercialist dr. D'Avanzo. 
S tem so izločeni ameriški uprav
ljavci, ki so hoteli dejansko uki
niti podjetje in zapreti tovarno. 
Sedaj pričakujejo, da se bo polo
žaj polagoma izboljšal in da bodo 
lahko polagoma zaposlili tudi de
lavce, ki so suspendirani. Sedaj je 
na delu okrog 250 delavcev in u- 
radnikov, medtem ko jih je name
ravalo ravnateljstvo pridržati naj
prej samo kakih 60, čemur bi pač 
moralo slediti prenehanje dejav
nosti v tovarni. Včeraj je bila tu
di skupščina delničarjev, ki so 
zahtevali sodno upravo podjetja, 
kar je sodišče tudi upoštevalo.

Delavci se torej niso borili za
man, saj so vsaj za sedaj rešili 
obstoj podjetja. Sedaj upajo, da 
se bo sodna uprava potrudila, da 
se položaj v podjetju polagoma 
izboljša. Notranja komisija v pod
jetju se zahvaljuje vsem delav
cem, ki so gmotno in moralno 
podprli borbo delavcev Crane-O- 
rion za ohranitev tovarne in tudi 
zbrali nad 1 milijon lir. Prav ta
ko se komisija zahvaljuje vsem 
oblastem, strankam in ustanovam, 
ki so se zavzele za delavce in to
varno.

Včeraj dopoldne je delegacija tr
žaške federacije KPI, v kateri so 
bili poslanka Marija Bernetič, na
čelnik svetovalske skupine KPI v 
pokrajinskem svetu Mario Colli, na
čelnik svetovalske skupine v trža
škem svetu Claudio Tonel in pred
stavnik tajništva federacije Lino 
Crevatin, obiskala delavce tovarne 
Crane Orion, katerim je izročila 
pismo, v katerem tržaška KPI za
gotavlja. da bo še povečala pobude 
in posredovanja pri vseh oblasteh 
v korist delavcev te tovarne. Dele
gacija Je izročila stavkajočim de
lavcem, ki so zasedli tovarno, da
rilo v denarju in jim sporočila, da 
le federacija KPI pozvala vse svo
je člane in simpatizerje, naj na 
vseh delovnih mestih dajo denar
ne prispevke v korist delavcev Ora
no Orion.

Huda nesreča 
v Ulici Commerciale

Sinoči se je v Ul. Commerciale 
na vogalu Ul. Paollana dogodila 
huda prometna nesreča. 18-letnl 
študent Antonio Palmalunga lz Ul. 
GiaggioU 7, Je s fiatom 600 TS

61336, s katerim se je vozil na
vzgor po Ul. Commerciale, podrl 
50-letnega delavca Antonia Scher- 
lavaia iz Ul. Vivaldi 4, ki je nena
doma izven zebrastega prehoda 
prečkal cesto. Pri nesreči se je 
Scherlavai hudo pobil po glavi ter 
sl zlomil desno stegnenico. V neza
vesti so ga z rešilnim avtom pre
peljali v bolnišnico, kjer so ga 
nujno sprejeli na nevrokirurški od
delek s pridržano prognozo. Ne
kaj minut potem so v bolnišnici 
nudili prvo pomoč tudi Palmalun- 
gu, ki se je po nesreči ranil po ro
kah. Okreval bo v 5 dneh.

VČERAJ ZVEČER V KULTURNEM DOMU

Slovenska umetniška beseda
w ’$*'v .

iz ust pesnikov in pisateljev
Številnemu občinstvu so is svojih del brali gostje Mira Mihelič, Edvard Kocbek, 
Lojze Krakar,Kajetan Kovič ter tržaška književnika Boris Pahor in Filiberf Benedetič

Potem ko je dvorana Kulturne
ga doma že tolikokrat sprejela 
občinstvo Za gledališke priredit
ve, ko so se z odra glasile pesmi 
zborov, okteta, solistov in orke
stra, ko so nadalje že tudi preda
vanja privabila številno občin
stvo, se je že kot nekaj neodlož
ljivega začutila potreba, da se v 
tej dvorani priredi literarni ve
čer. Saj je že precej časa, kar 
ni bilo v Trstu take prireditve, 
nova dvorana v Kulturnem do
mu pa že tudi ni smela več o- 
stati brez večera, na katerem bi 
nam spet avtorji sami brali iz 
svojih del. Nalogo, da priredi lak 
večer, je prevzel Slovenski klub. 
Pri izbiri književnikov, ki naj bi 
nas obiskali, pa je odločala tudi 
želja, naj bi to pot prišli k nam 
tisti izmed njih, ki jih v Trstu s 
takih nastopov še ne poznamo. 
Tako smo včeraj v naši sredi po
zdravili pisateljico Miro Miheliče
vo, pesnika in pisatelja Edvarda 
Kocbeka, pesnika in pisatelja Loj. 
za Krakarja ter pesnika Kajetan a 
Koviča. Od domačih književnikov 
pa sta na večeru sodelovala pisa
telj Boris Pahor in pesnik Filibert 
Benedetič.

Številno občinstvo je prišlo po
slušat književnike, ki jih je v za-' 
četku pozdravil predsednik Slo
venskega kluba dr. Hlavaty. Igra
lec Jožko Lukeš pa je pred na
stopom vsakega posameznega knji-

žali. Enako je Izjavil tudi dr. škerk, 
k) je rekel, da gre sedaj predvsem 
za pomanjkanje kapitala ter da je 
treba pospešiti razvoj z raznimi 
davčnimi in kreditnimi olajšavami 
Rekel je tudi, naj bi raztegnili tu
di na videmsko pokrajino sporazu
me o obmejnem prometu.

Predsednik Berzantl je na kon
cu diskusije izjavil, da odbor ne 
more sprejeti duha resolucije, ker 
se zdi kot nekaka nezaupnica od
boru. Kriza terja takojšnje ukrepa
nje in sedaj se je treba zanesti 
na zadnje vladne ukrepe in na red
na proračunska sredstva dežele.
Odbor mora izkoristiti možnosti, 
ki jih nudi člen 50 statuta, toda 
sredstva, ki jih bo dala na razpo
lago država v tem okviru, bodo 
služila kot dopolnilo k državne
mu in deželnemu načrtovanju <n 
se morajo smatrati za izredna.

Na podlagi teh izjav in zagotovil 
predsednika Berzantija je svetova
lec Pellegrlni umaknil resolucijo 
KPI.

Zatem se je pričela razprava o 
zakonskem osnutku o deželnem od
boru za turizem. Osnutek Je orisal 
svetovalec Romano, nakar so spre
govorili v diskusiji svetovalci Trau- 
ner (PLI), Varisco (KD), Dal Mas 
(PSI) in Morelll (MSI). Razprava 
se bo nadaljevala na današnji seji,
m..............................................................................iiiiiiiiiiiiiiii..... iiitmiiiiiiminmiiiiiiiiiiinmiiniliiiiiiiitiiiiiimiiiii .... ................ .

DVE TUJI GOSPODARSKI DELEGACIJI NA OBISKU V TRSTU

Sestanek perujskih gospodarstvenikov 
predstavniki tržaškega gospodarstva
Prihod češkoslovaške delegacije - Danes začetek razgovorov za spo
razum o tranzitu češkoslovaškega blaga skozi tržaško pristanišče

ževnika poueda! o1 njem nekaj 
stavkov.

Prvi je nastopil Filibert Bene
detič ter recitiral Štiri pesmi iz 
zbirke, ki bo letos izšla. Benede- 
tič, l.i zna svojo liriko prednaša- 
ti na način, da si takoj naveže 
kontakt z občinstvom, je že- u- 
stvaril tisto prijetno, slovesno 
vzdušje, Ici je za tak večer po
trebno. Mira Miheličeva je brala 
odlomek iz svoje knjige «Mavri
ca nad mestom». Srečno izbran 
odlomek je ves čas pritegoval 
poslušalce. Edvard Kocbek je bral 
samo pesmi, od starejših do naj
novejših še neobjavljenih, ki' jih 
je občinstvo poslušalo s pravo na
petostjo. Lirika Kajetana Koviča 
*je spojina meditalivnosti, eroti
ke in tesne povezanosti s proble
mi času*, kot je bilo povedano v 
besedah predstavitve, medtem ko 
ima Lojze Krakar v svoji izpo
vednosti tudi še prostora za kako 
veselejšo noto. Boris Pahor nam 
je prebral svoje razmišljanje pri 
obisku cerkvice v Derendingenu 
v Nemčiji, kjer je grob «gospoda 
Primoža* Trubarju. Kot vsi osta
li je bil tudi on deležen iskrene
ga odobravanja občinstva.

Posebno posrečena je bila tudi 
zamisel Tržaška knjigarne, da je 
ob tej priložnosti nudila knjige 
avtorjev, ki so nastopili na veče
ru. Avtorji pa so po želji dajali 
avtograme, obenem pa so na ta

S

Perujska gospodarska delegacija, 
ki se je včeraj mudila v našem me
stu, je sinoči odpotovala v Genovo, 
kjer si bo ogledala pristaniške na
prave in nekatere industrijske ob
rate, nato pa bo odpotovala dalje 
na večdnevni obisk drugih indu
strijskih središč po Italiji, Osem
člansko strokovno odposlanstvo, ki 
mu je načeloval generalni direktor 
za industrijo ing. Abel Labnrt+vv 

jsi je včeraj ogledalo vrsto indu
strijskih obratov na Tržaškem in v 
Tržiču. Odposlanstvo se je namreč 
že zjutraj razdelilo na dve skupi
ni. Prva je odpotovala v Tržič ter 
sl v spremstvu predstavnikov trža
ške trgovinske zbornice ogledala 
tamkajšnji obrat Združenih ja
dranskih ladjedelnic ter Elektro- 
tehnično-mehanično delavnico, ,:i 
deluje v sklopu istega podjetja. 
Druga skupina pa je ostala v Tr
stu, kjer si je v jutranjih urah 
ogledala ladjedelnico Sv. Marka in 
pivovarno Dreher. Pozneje so si 
perujski gostje na krajšem obhodu 
ogledali tudi pristaniške naprave 
pri Sv. Andreju.

Popoldne so se perujski gospo
darstveniki sestali na trgovinski 
zbornici s številnimi operaterji s 
Tržaškega in Goriškega. Predstav
nik zbornice industrijec Frandoli 
je v krajšem nagovoru pozdravil 
člane odposlanstva, nakar je sledi
la živahna diskusija o možnostih, 
ki se odpirajo medsebojnemu so
delovanju med našim pristaniščem 
in južnoameriško državo. Perujski 
gostje so pokazali živo zanimanje 
za osnovni ustroj tržaškega gospo
darstva ter podčrtali zlasti možno
sti sodelovanja na trgovinskem pod
ročju.

V popoldanskih urah pa sta 
prispela v Trst dva predstavnika 
češkoslovaškega uvozno - izvoznega 
podjetja Cechofracht, ki sta se 
kmalu po svojem prihodu sestala 
s predsednikom trgovinske zborni
ce dr. Caidassijem. Včerajšnji se
stanek je bil pripravljalnega zna
čaja, saj se bodo pogajanja na 
zbornici, katerim bodo prisostvova
li tudi predstavniki drugih prizade
tih ustanov iz Trsta, začela šele

SKLEP ORGANIZACIJ ANPUI, UNAU IN UNURI

Enodnevna stavka na univerzi 
zaradi zavlačevanja reform

Tržaški študenti protestirajo tudi proti ukinitvi 
diplome iz političnih ved v okviru pravne fakultete

V znak protesta proti dolgolet
nemu zavlačevanju predložitve par
lamentu zadevnih zakonskih osnut
kov za reformo italijanske univer
ze, so včeraj univerzitetni profe
sorji, asistenti in študenti, ki so 
včlanjeni v državnih organizacijah 
ANPUI, UNAU in UNURI, napo
vedali za danes enodnevno stavko.

Stavko so napovedale omenjene 
organizacije, ker se po zaključnih 
delih parlamentarne komisije pred 
dvema letoma ni naredilo nič za 
korenito obnovo univerz. Od ted.ij 
dalje je bil predložen samo en 
osnutek zakona, ki se nanaša rm 
ustanovitev novega staleža dodat
nega docenta, o katerem pa mora 
senat še razpravljati.

Zakon 1073 za reformo in moder
nizacijo univerz predvideva rok 31. 
december 1964 za predložitev par
lamentu vseh osnutkov zakonov za 
obnovo šoie. Toda tri mesece po 
preteku roka ni bil predložen še 
noben osnutek. Govori se, da bo 
rok podaljšan do 31. decembra le
tos, s čimer pa se profesorji, asi
stenti in študenti ne strinjajo in 
zahtevajo čimprejšnjo predložitev 
osnutkov, da se bo položaj na uni
verzah izboljšal še bolj.

Tržaške študente pa nova refor
ma oškoduje, auljev načrt, za ob-

ustanovitev samostojne rakultete 
političnih in socialnih ved s štiri
mi specializacijami: polltično-eko- 
nomsko, soclalno-ekonomsko, zgodo
vinsko in upravno. Ker pa je na 
sedanjih političnih vedah v Trstu 
vpisanih premalo študentov, za vse 
4 specializacije okrog 400, predvi
deva načrt dokončno ukinitev di
plome političnih ved na tržaški 
univerzi, zato bi morali vsi tisti 
študenti, ki bi hoteli na novo fa
kulteto političnih in socialnih ved, 
študirati v Padovi, to Je na na|- 
bližjl univerzi.

Univerzitetni profesorji in štu
denti na tržaški univerzi so se od
ločno protivili tem načrtom, zato 
se Je včeraj sestal odbor tajništva 
fakultete, ki Je obravnaval pereče 
probleme ukinitve diplome lz po
litičnih ved. Na včerajšnjem se
stanku Je bilo izvoljenih 7 novih 
članov odbora, med katerimi pred
stavlja slovenske študente Maja 
Pertot. Novi odbor se bo odločno 
zavzel za ohranitev diplome poli
tičnih ved v sklopu jurldlčne fa
kultete na tržaški univerzi ter se 
složno s profesorji zavzemal pri 
oblasteh, da se ne Izvedejo zadevne 
točke ministrskega načrta. NI tre
ba omenjati, da bi bila z ukinitvijo 
diplome političnih ved v Trstu več

novo univerz predvideva ukinitev študentov, ki si ne bi mogli prlvo- 
dlplome iz političnih ved, ki jel ščiti študija v Padovi, zaprta pot 
vključena v Juridično fakulteto im za dosego diplome.

danes. Predstavniki tržaških po
slovnih krogov in praškega podjet
ja se bodo pogajali za obnovitev 
sporazuma o tranzitu minimalne 
količine češkoslovaškega blaga sko
zi naše pristanišče. Lansko leto je 
veljal v tem pogledu sporazum o 
minimalni količini 400.000 ton bla
ga, vendar ni tranzitni promet s 
češkoslovaško v vsem letu dosegel 
te količine, temveč nekaj ton manj.

SEJA POKRAJINSKEGA ODBORA

Aprila slovenske šole 
v novem poslopju 
pri Sv. Ivanu?
Včeraj

odbor,
se je sestal pokrajinski 

na katerem sta poročala

odbornik za javno vzgojo Visin- 
tini in odbornik za javna dela Vi- 
gini o ogledu gradnje šole za slo
venske učne zavode pri Sv. Iva
nu. Proučili so tudi možnost, da 
bi se ti zavodi vselili v novo po
slopje v začetku aprila.

Nato je odbor razpravljal o po
ročilu predsednika o delovanju 
pokrajine < in' ''»ned1 ( drugim tudi o 
obisku predsednika Savone ■ pri 
predsedniku -deželnega odbora dr. 
Berzantiju, kjer je razpravljal o 
odnosih med pokrajino in deželno 
upravo. Ti razgovori se bodo še 
nadaljevali. Odbornik Visintini je 
poročal o sestanku z deželnim od
bornikom Vicariom, odbornika Fo- 
gher in Giuricin pa o razgovoru 
z deželnim odbornikom Nordiom 
o bolnišnicah in o zdravstvu.

Odbornik Nordio sl bo 23. t.m. 
ogledal psihiatrično bolnišnico pri 
Sv. Ivanu.

način prišli v stil: s prijatelji, 
znanci in z vsemi, ki so jih pač 
želeli pobliže spoznati.

Vsem udeležencem bo večer o- 
stal v prijetnem spominu, ki že 
budi željo po skorajšnji ponovni 
podobni prireditvi. Kolikor smo 
izvedeli se pa za sredo aprila 
pripravlja v Ljubljani večer tr
žaških književnikov.

Delegacije iz Trsta 
na kongresu ZK Slovenije

Zveze komunistov 
se bo pričel danes

Na kongres 
Slovenije, ki 
v Ljubljani, so včeraj odpotovale 
delegacije naprednih strank in or
ganizacij iz dežele Furlanije-Julij- 
ske krajine. Na kongresu bosta 
KPI zastopala: deželni tajnik Sil
vano Bacicchi in tajnik tržaške fe
deracije prof. Paolo Šema; PSI 
bosta zastopala: deželni tajnik dr. 
Franco Castiglione in tajnik trža
ške federacije Amaldo Pittoni; 
PSIUP pa bosta zastopala: dežel
ni tajnik Ezio Martone in posla
nec Mario Bettoli.

Na kongresu bo prisotna tudi 
delegacija Slovenske kulturno-go- 
spodarske zveze, ki jo vodi pred
sednik Boris Race, sestavljata pa 
podpredsednik Izidor Predan in 
član izvršnega odbora Marko Wal- 
trich.

Jutri dve manifestaciji 
tržaškega odbora za mir

Tržaški odbor za mir priredi ju
tri ob 18. uri v dvorani «Di Vitto- 
rio» na sedežu CGIL v Ulici Pon- 
dares 8 javno predavanje, na ka
terem bo-govoril prof. Don An dre a 
Gaggero o temi: «Mir za Viet
nam«.

Ob 20. uri pa bo prof. Gaggero 
govoril o isti temi na solidarnost
ni manifestaciji z vietnamskim 
ljudstvom, ki bo v dvorani kina 
«Verdi» v Miljah.

Slovensko gledališče v Trstu
PREDSTAVE 

V KULTURNEM DOMU
UGO BETTI

USAD
NA SEVERNI 

POSTAJI
Danes 17. marca ob 20.30 uri 

(abonma red B)

GOSTOVANJE MESTNEGA 
GLEDALIŠČA 

LJUBLJANSKEGA
Bertolt Brecht

GOSPOD PUNTILA 
IN NJEGOV HLAPEC 

MATTI
Ljudska igra

Režija: JANEZ VRHUNC 
Prevedel: JANKO MODER 
Scena: MILAN BUTINA 
Kostumi: MIJA JARČEVA 
Glasba: PAUL DESSAU
jutri, 18. marca ob 20.30 uri 

(premierski abonma) 
v petek, 19. marca ob 16. uri 

(abonma I. popoldanski) 
v soboto, 20. marca ob 20.30 uri 

(abonma I. ponovitev 
ter red A in B) 

v nedeljo, 21. marca ob 16. uri 
(abonma II. popoldanski)

Prodaja vstopnic vsak dan od 
11. do 14. ure ter eno uro pred 
pričetkom predstav pri blagaj

ni Kulturnega doma.

Gledališča

Na sedežu KPI 
počastitev spomina 
pokojnega Pcscatorija

V ponedeljek sta federalni od
bor in:(fedenš4na' kontrolna kopni-)
sija KPI v Trstu na izredni skup
ni seji počastila spomin pokojne-1 
ga člana tajništva federacije Da
vida Pescatorija. O pokojniku sta 
govorila poslanka Marija Bernetič 
in organizacijski tajnik federaci
je Limo Crevatin.

Senator Vittorio Vidali, pokra
jinska svetovalka Jelka Grbec in 
Sergio Perini pa so govorili o po
kojnem Pescatoriju na skupščini 
članov KPI, ki je bila v ponede
ljek zvečer na sedežu KPI v Uli
ci Capitolina.

..............................Hlinil....n....n............................... iiiiiiiiiiimimiiiiiiiiiiiiuiii.............iiiiiii.........umi............................... immimmimu.........imimmii

IZ TRŽAŠKIH SODNIH DVORAN

Avtomobilist do smrti povozil pešca 
ki je neprevidno prečkal ulico

Prizivni sodniki na tožilčevo zahtevo spremenili popolno 
oprostitev šoferja v oprostitev zaradi pomanjkanja dokazov

Pred prizivnim sodiščem (pred
sednik Franz, tožilec Marši, zapis
nikar Parigi, obramba Antoninij se 
je moral zagovarjati ponovno 21- 
letni Dario Jurada iz Ul. Negrelli 
20/3, ki je bil obtožen, da je 22. 
oktobra predlani nenamerno umo
ril Donata Salerna, ki je bil tedaj 
star skoraj 70 let.

Bilo je okoli 6. ure popoldne. 
Ker se je že zmračilo, so bile se
veda prižgane mestne luči. Do ne
sreče je prišlo v Ul. Franca. Mla
di Jurada se je v tistem trenutku 
peljal z očetovim avtom znamke 
fiat 1100 - 103 v smeri od Trga C. 
Alberto proti Largo Promontorio. 
V bližini hišne št. 20 se je pripe
tila nesreča. Sam Salerno je malo 
pozneje izjavil policistom v bolniš
nici, da je prečkal ulico izven črt
kanega prehoda za pešce. Prihajal 
je z leve ter šel proti desni stra
ni ulice (v smeri Juradove vožnje). 
Mladi šofer je pozneje izjavil, da 
je Salerno prečkal ulico nenadoma 
in sicer v teku. Ta okoliščina pa 
se ni zdela preveč prepričljiva, po
sebno za javnega tožilca, ki je na 
primer včeraj trdil, da je nemogo
če, da človek, ki Je star skoraj 70 
let, teče čez cesto. Z druge strani 
pa je tudi gotovo, da Salerno ni 
pogledal pri prečkanju na desno 
stran, da bi se prepričal, če je 
cesta prosta. To je potrdil neki 
drug avtomobilist, ki je prihajal 
iz nasprotne smeri in ki je opa
zoval ves dogodek. Nenadoma je 
Juradovo vozilo čelno treščilo v ne
srečnega Salerna ter ga odbilo na 
pokrov motorja. Zaradi silovitega 
udarca se je tudi razbil vetrobran.

S kakšno hitrostjo se je peljal 
Jurada? Mladenič je vedno trdil, 
da je bila hitrost zmerna, morda 
od 30 do 40 km na uro. Pešec se 
je baje pojavil pred njim nenado
ma in on ni mogel na noben na
čin preprečiti trčenja. Salerno je 
umri v bolnišnici 4 ure pozneje.

Kazensko sodišče prve stopnje je 
menilo, da Jurada ni zakrivii ne
sreče ter ga Je zato oprostilo z 
ustrezno formulo. Proti tej razsod
bi pa se je pritožil javni tožilec 
dr. Pascoli, ki je menil, da Je bilo 
obnašanje nesrečne žrtve res ne
pravilno, toda del odgovornosti mo
ra pasti tudi na avtomobilista.

Tako je prišlo do ponovne obrav
nave. Generalni prokurator je vztra- 
lal. na.) sodišče spozna Jurado za 
krivega ter naj ga obsodi na 4 me
sece zapora in naj mu odvzame 

i Šofersko izakznlco za 6 mesecev.

Dr. Marši je toliko prepričal sod. 
nike, da so deloma spremenili raz
sodbo. Oprostili so obtoženca za
radi pomanjkanja dokazov.

Pred istimi sodniki se je moral 
zagovarjati tudi 41-letni Sergio Fe- 
ruglio iz Pagnacca v Furlaniji, ki 
j» bil obtožen, da je ukradel svo
jemu gospodarju okoli I milijon lir.

Ferugliov gospodar je lastnik pe
karne v Pagnaccu. V januarju lani 
je opazil, da so večkrat zmanjkale 
določene vsote denarja, ki ga je 
hranil v neki omarici v pekami, 
Končno je sklenil, da obvesti o za
devi karabinjerje. Ti so mu sve
tovali, naj s svinčnikom napravi 
nekaj značilnih znakov na nekate
rih bankovcih. Pek je storil, kot 
so mu svetovali. 21. januarja lani 
je opazil, da je denar spet izginil. 
Obvestil je karabinjerje, ki sq ta
koj napravili telesno preiskavo pri 
dveh uslužbencih pekarne. Eden iz
med njiju (bil je prav Feruglio) 
je imel pri sebi zaznamovane ban
kovce.

Videmsko sodišče je spoznalo ob
toženca za krivega ter ga obsodilo 
na 1 leto zapora in na 30.000 lir 
globe. Prizivni sodniki so potrdili 
to razsodbo.

S senika je padel
Ce bi delo v seniku odložil za 

naslednji dan, se 41-letnemu Ma
riju Danevu z Opčin, Alpinska u- 
lica 19 verjetno ne bi ničesar zgo
dilo. Danev pa je hotel včeraj po
noči, pol ure po polnoči, spravlja
ti seno v senik ob stanovanjski 
hiši. Med delom v temnem pro
storu pa se je nerodno spotaknil 
in padel na tla senika s približno 
4 metrov višine. Pri padcu si je 
Danev verjetno zlomil desno steg
nenico in si izvini! desno ramo. 
Ponesrečenca so odpeljali v bol
nišnico, kjer se bo moral na orto
pedskem oddelku zdraviti 30 dni.

Pri trčenju v avto 
lambretist hudo ranjen

V Ul. Plndemonte v bližini stav
be štev. 12 se Je včeraj popoldne 
dogodila huda prometna nesreča, 
pri kateri se je ponesrečil 43-letnl 
šofer Bruno Fillputtl Iz Ul. S. Pe- 
laglo 23. Vozli se je na lambretl 
TS 34338 proti Ul. Rossetti, ko pa 
je privozil do omenjene stavbe je 
čelno trčil v fiat 600 TS 34327, ki 
ga je nasproti, privozil 33-letnl Ser- 

Igic Dulmovich iz L.. Gr.mmr.tteo ?.

Sunek je bil tako močan, da je Fi- 
llputtija vrglo nekaj metrov vstran, 
kjer je hudo ranjen obležal na ce
stišču. Nesrečnika so z zasebnim 
avtom v nezavesti prepeljali v bol
nišnico, kjer so ga nujno sprejeli 
na nevrokirurški oddelek s pridr
žano prognozo zaradi ran in udar
cev po nosu, desnem sencu, levem 
kolenu in hudem udarcu v glavo.

Neroden padec 
na pološčenem podu

Včeraj okrog 19. ure se je na hod
niku uradov zavarovalnice Lloyd 
Adriatico v Ul. Lazzaretto Vecchio 
št. 8 ponesrečila uslužbenka 29- 
letna uradnica Luigia Manuppelli 
por. Gregori s Trga tra I Rivi 8. 
Ko Je zapuščala urad po končanem 
delu, je nerodno spodrsnila po po
loščenem parketu, nerodno padla 
ter sl pri tem zlomila levo nogo. 
Ponesrečenko so z rešilnim avtom 
prepeljali v bolnišnico, kjer so jo 
pridržali na ortopedskem oddelku. 
Manuppellijeva se bo morala zdra
viti 50 dni.

S kolesom trčil v avto
V Ul. Flavia se je včeraj - dopol

dne dogodila dokaj nenavadna 
prometna nesreča. 16-letni proda
jalec Eugenio Giorgelli iz Ulice 
Bramante 6 se je v smeri proti 
Žavljam peljal na svojem kolesu. 
Ko je privozil v bližino kina «Lu- 
miere», je iz neznanih razlogov 
trčil v zadnji del fiata 600 TS 
69721, ki ga je pred njim vozil 
36-letni Romano Scubla iz Ulice 
Biasoletto 119. Zaradi sunka je 
Giorgelli padel s kolesa ter se 
pobil in ranil po nosu in ustnicah. 
Ponesrečencu je priskočil na po
moč sam Scubla ter ga s svojim 
avtom odpeljal v bolnišnico. Gior- 
gellija so pridržali na nevrokirur
škem oddelku

Včeraj popoldne so na ortoped
ski oddelek bolnišnice sprejeli s 
prognozo okrevanja v ene-ri me
secu 56-letnega delavca Alberta 
Gustinija iz Ul. T. Vecellio 11 
zaradi z.loma desnega kazalca in 
prereza levega sredinca. Guštini 
se je ponesrečil malo prej v Tr
žaškem arzenalu, kjer je rezal že
lezno pločevino. Nenadoma je ne
rodno podstavil levico o Ti ostro 
rezilo, ki mu je poškodovalo pr
ste. v bolnišnico so ga prepeljali 
z zasebnim avtom.

VERDI
Pri blagajni gledališča so v proda

ji vstopnice za tretjo predstavo ope
re iiLa Traviata«, ki bo v četrtek za 
red C v vseh prostorih.

TEATRO STABILE
Danes 17 t.m. ob 21. uri bo igral

ska skupina Giancarla Cohellija na
stopila z igro Cobellija in Badessija 
«La caserma delle fate». Cene: par
ter 2000 lir, za abonente dramske se
zone 1200 lir, balkon 500 lir.

PROSVETNO DRUŠTVO 
»SLAVKO ŠKAMPERLE«

vabi vse člane in prijatelje, da 
se udeleže v četrtek, 18. t. m. 
ob 20.30 uri v društvenih pro
storih na stadionu «Prvi ma.j» 
sestanka s pisateljem

prof. Borisom Pahorjem
ki bo govoril o svojem zad
njem romanu «PARNIK TRO
BI NJI«. Odlomke iz knjige 
bo recitirala članica našega 

društva.

PROSVETNO DRUŠTVO 
»IGO GRUDEN« v Nabrežini 
priredi v četrtek, 18. marca 
ob 20.30 v društvenih prostorih

■ KOSOVELOV VEČER
O pesniku in njegovem de

lu bo spregovoril mladi pesnik 
Filibert Benedetič; med govo
rom bodo člani društva reci
tirali Kosovelove pesmi.

Spored bo zaključil nastop 
mešanega pevskega zbora GAL
LUS iz Trsta, ki bo za to pri
ložnost pel izključno Kosove
love pesmi.

Vstop prost

Z D S vabi na predavanje 
arabskega študenta na ljub
ljanski univerzi

Mohameda Tahe 
o arabskem svetu
m njegovih problemih

ki bo danes 17. t. m. ob 20.30 
v Gregorčičevi dvoranic ur.! 

Vljudno vabljeni.

Mati in otroka ranjeni
4 .

pri trčenju dveh avtov
Pri trčenju dveh avtomobilov, 

so se včeraj v Ul. Locchi blizu 
stavbe št. 26-1 ponesrečili mati in- 
dva otroka. 34-letna Mariapia Či
stini por. Braut iz Ul. Combi 21 
j e s parkirnega prostora privozi
la avto TS 51841, v katerem sta 
se peljala njena dva otroka 10-let- 
ni Riccardo in 11-letna Rossella. 
Ko je Ostinijeva začela obračati 
na levo, je vanio s fiatom 1800 
TS 43931 trčil 54-letni Dante Udo- 
vici iz Ul. Monte Cengio 11, ki 
je malo prej privozil iz Ul. Mu- 
rat. Pri nesreči so se ranili mati 
in otroka. Prepeljali so jih v bol
nišnico, kjer so Riccarda in R;>s- 
sello sprejeli na nevrokirurški od
delek. Oba se bosta morala zdra
viti po deset dni zaradi udarcev 
in ran po obrazu in spodnjih u- 
dih. Materi pa so nudili samo pr
vo pomoč in bo okrevala v petih 
dneh.

himna

Prebivalci Lonjerja in Kati- 
nare bodo priredili ob 20. ob
letnici pod okriljem ANPI pro
slavo 21. t. m. ob 15. uri

pred spomenikom 
v Lonjerju

Sodelovali bodo pevski zbo
ri s Padrič, iz Bazovice in Bor
šta ter godbi na pihala iz 
Trebč in Gropade. Priložnost
ne govore bodo imeli člani 
glavnega odbora ANPI in pred
stavniki Zveze borcev kopr
skega okraja.

Prireditelji vabijo k proslavi 
vse prebivalstvo, zlasti pa mla
dino, da se seznani z juna
štvom naših ljudi v narodno
osvobodilni borbi.

Nazlonale 15.30 «Questo pazzo. paz- 
zo, pazzo, pazzo mondo« Technico- 
lor. Spencer Tracy.

Arcobaleno 16.00 «Potentl e danna- 
ti» Kriminalni film. Francoise Ar- 
noui, Petula Clark.

Excelsior 15.00 «Una Rolls Royce 
glalla« Ingrid Bergman, Rex Har- 
rison, Alain Delon, Jeanne Moreau, 
Shirley Mac Laine. Technicolor.

Fenice i5.30 «11 fllibustlere della Co
sta d’Oro» Technicolor. Robert Mi- 
tchum Carroll Baker

Grattactelo 15.30 «Come uccklere vo- 
stra moglle« Technicolor. Virna Li
si. Jack Lemmon.

Alabarda 16.00 «La dove scende il 
sole« Elke Sommer, Stevvart Gran- 
ger. Coiorscope.

Fllodrammattco 16.00 «11 giuramento 
di Zorro« Technicolor. Tony Russel.

Aurora 16.00 18.30 21.30 «L'uomo che 
non sapeva amaren.

Cristallo 16.30 «Assassinio al galoppa- 
toio» Kriminalni film.

Capitol 16.00 «Le bambole« Virna Li
si, Monica Vttti, Gina Lollobrigi- 
da, Nino Manfredi Prepovedano 
mladini pod 18 letom.

Garibaldi 16.30 »Ragazzo tuttofarea 
Jerry Levvis.

Impero 16.00 «Sedotti e Dldonati«.
Vittorio Veneto 16.00 «1 4 tassisti« 

Fabrizi, De Fllippo, Bramieri, Ma- 
cario.

Moderno 16.00 «L’uomo di Laramie« 
Technicolor. James Stevvart.

Astra 16.30 «L'indomabile».
Astoria Danes počitek
Abbazia 16.00 «11 fantasma dei mari 

della Cina« David Brian.
Ideale 16.00 «Okinawaa Technicolor. 

Richard Widmark, Jack Palance.
Skedenj 16.00 «5 settimane in pallo- 

ne» Cinemascope. Technicolor

mmik-
predvaja danes, 17. t. m. ob 18. uri briljantno komedijo barvni 
film;

LE MANI SlILLA LUNA
(ROKE NAD LUNO)

Igrajo: MARGARET RUTHEFORD in BERNARD CRIBBINS

KINO EROSE K-KONTO VEL
predvaja danes, 17. t. m. ob 19.30 uri barvni film:

LORD BRUMMEL
Igrajo:
ELIZABET TAYLOR, STEVVART GRANGER, PETER USTINOV

Včeraj-danes
ROJSTVA, SMRTI IN POROKE
Dne 16. marca 1965 se Je v Trstu 

rodilo 11 otrok, umrlo pa Je 11 oseb.
UMRLI SO: 42-letna E m vila Lovre- 

cich por. Ierman, 65-letna Giustina 
Član vd Testa, 56-letni Guldo Gem- 
perle, 81-letna M. Elisabetta Perich 
vd. Miani. 60-letni Antonio Strada. 
86-letna Apollonia Živec vd. Pertot, 
7<Uetna Caterina Barsac por. Piani, 
82-letna Margherlta Marascutti vd. 
Clriani, 80-letna Elisabetta Bakotlch 
vd. Giandomenicl, 84-let.na Albina 
Collenz vd. DelPOste, 93-letna Maria 
Dunls vd. Persico.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
05. 3. — 21. 3.)

AH a Salute, Ul. Giulia 1; Benus- 
si, Ul. Cavana 11; Picciola, Ul Orla 
ni 2; Vernarl, Trg Valmaura 11: 
D’Ambrosl, Ul. Zorutti 19; Croce 
Verde, Ul Settefontane 39; Ravasini. 
Trg Liberti 6; Testa d'oro, Ul. Maz
zini 43.

Služba od 13 do 16. ure
D’Ambrosi, Ul. Zorutti 19; Croce 

Verde, Ul Settefontane 39; Ravasini, 
Trg Libertž 6; Testa d'oro, Ul. Maz
zini 43.

NOČNA SLUŽBA LEKARN
Alla Salute, Ul. Giulia .1; Benus- 

si Ul. Cavana 11; Picciola, Ul, Oria 
ni 2; Vernari. Trg Valmaura 11;

Razna obvestila
Tajništvo Mladinske Iniciative sp
roča vsem svojim članom, da bo 
petek 19. t.m.-ob 20,30 uri v Uli 
Geppa 9, seja glavnega odbora.

PRISPEVAJTE ZA 
DIJAŠKO MATICO I

Dne 15. marca je preminila ni 
draga mama

Polončka Živec
vd. Pertot

Pogreb nepozabne pokojnice 
danes, dne 17. t. m. ob 16. uri 
kapele barko vi Janškega pokopališ

žalostno vest sporočalo: otr
ELO, BERTA, VIKTORIJA, B 
RIJA in EMA, vnuki in ostali 
rodniki.
I.T.F., Ul. Zonta 3
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IZ POROČILA CENTRALNEGA KOMITEJA ZKS

Strukturne spremembe 
v članstvu ZK Slovenije
Od leta 1958 do konca lanskega leta se je število članov Zveze 
komunistov povečalo za obilnih 32 odst. - Najštevilnejša socialna 
skupina so delavci, ki predstavljajo 35.9 odst. vsega članstva

Danes se v Ljubljani začne 5. 
kongres Zveze komunistov Slove
nije. V zvezi s tem je CK ZK Slo
venije objavil poročilo, iz katere
ga povzemamo, da je bilo leta 
1964 v Sloveniji 71.104 članov 
zveze komunistov, kar pomeni, 
da se je v primerjavi z letom 
1958 članstvo povečalo za 17.318 
za 32,1 odst. Najštevilnejša so
cialna skupina v strukturi Zveze 
komunistov so delavci, ki jih je
35,9 odst. Inženirjev in tehnikov 
je — nanašajoč se na podatke 
iz leta 1964 — 8 odst. zdravstve
nih delavcev 1,3, odst, prosvetnih 
#,2 odst., pravnikov in ekonomi
stov 2,2 odst., kmetov 1,3' odst., 
drugih poklicev z visoko in višjo 
izobrazbo 3,4 odst., s srednjo iz
obrazbo 10,5, z nižjo izobrazbo 
15,8, dijakov in študentov 3,6 
in ostalih 11,7 odstotka. Čeprav 
so delavci absolutno najštevil
nejša socialna skupina v Slove
niji je njihov delež v ZKS enak 
kot v vsej Jugoslaviji, ki ima 
glede tega v celoti manj ugodno 
socialno strukturo.

CK je pogosto analiziral politi
ko sprejemanja novih članov in 
opozarjal, da je treba včlanjati 
v ZKS več delavcev. Njegovo po
ročilo pa hkrati ugotavlja, da se 
še vedno opaža negativna težnja 
po upadanju relativnega deleža 
komunistov, ki so zaposleni v 
gospodarskih dejavnostih. V letu 
1964 je bilo v ZKS 10.4 odst. u- 
službencev z visoko in višjo iz
obrazbo, 21,3 s srednjo in 15,8 z 
nižjo izobrazbo, vtem ko je bilo 
7,6 odst. visoko kvalificiranih, 
19.3 kvalificiranih, 4,8 odst. pol- 
kvalificiranih ter 4,0 odst. nekva
lificiranih delavcev. Iz tega izha
ja, da je dinamika v obeh skupi
nah podobna, upada le delež čla
nov ZK z manjšo, raste pa delež 
članov z višjo izobrazbo odnos
no kvalifikacijo.

Kar se tiče razmerja med šte
vilom žensk in moških v ZKS v 
razdobju med 1958. in 1964. le
tom — po istem poročilu — 
ni prišlo do večjih sprememb. 
Delež žensk se v skupnem šte- 

.1villin1^gnsitva giblje med 26 dp 
27 odst.

Po istem poročilu se v zad
njih letih vidno povečuje števi
lo novih članov, ki so stari do 
25 let, vendar je še precej kon
stanten delež novih članov starih 
od 26 do 35 let in več. Pri ana
lizi starostne strukture članstva 
ZKS lahko zasledimo, da je bil 
v omenjenem obdobju močnejši 
poudarek na sprejemanju mlaj
ših članov, zlasti do 25 let sta
rosti.

Predstava o družbeni vlogi or
ganizacije in njenih temeljnih 
vrednotah, ki jih dobijo člani v 
času, ko stopajo v organizacijo, 
je tisti činitelj, ki že dolgo in 
relativno vpliva na zavest in 
prakso komunistov — pravi po
ročilo —. To velja tako za pozi
tivne kot za negativne posledi
ce. Upoštevati pa je treba tudi 
razlike v kriterijih za sprejem, v 
članstvo ZK, ki se v posameznih 
obdobjih deloma spreminjajo. Po
datki kažejo, da je več kot polo
vica (51.9 odst.) članov ZKS bilo 
včlanjenih v ZKS do leta 1952, 
to se pravi do dobe, ko se je za
čelo uveljavljati samoupravlja
nje.

Iz poročila CK ZKS nadalje raz
beremo, da moremo, glede na po

sebne značilnosti gibanja član
stva, ločiti dve obdobji in sicer 
obdobje od leta 1958 do 1961, in 
obdobje od 1961 dalje. Za prvo 
obdobje je značilno relativno 
močno sprejemanje novih članov, 
v drugem obdobju pa se krite
riji za sprejem v ZKJ zaostruje
jo, hkrati pa je bolj pogosto tudi 
izključevanje in kaznovanje čla
nov ZKS.

Težnje prejšnjih let v gibanju 
socialne strukture članstva ZKJ 
se nadaljujejo: zmanjšuje se šte
vilo članov-kmetov, stalno pa se 
povečuje število članov-uslužben- 
cev. V primerjavi z letom 1958 
se zaznamuje tudi povečanje šte
vila članov-delavcev, vendar se 
število teh po letu 1960 zmanj
šuje, število članov-študentov in 
dijakov pa do leta 1960 narašča, 
od tedaj dalje pa upada, tako da 
je v letu 1964 število študentov 
in dijakov, članov ZKS približno 
enako kot v letu 1958.

Prej smo omenili, da so za 
obdobje po 1961 značilni ostrej
ši kriteriji za sprejem novih čla
nov in da so za to obdobje zna
čilne tudi kazni in izključitve iz 
ZKS. Število kaznovanih članov 
ZK je od 1958. do 1962. leta po
časi naraščalo. V letu 1962 je za
slediti očitno spremembo, ko so 
bili zaostreni kriteriji zlasti po 
znanem pismu izvršnega komite
ja CK ZKJ. Z letom 1961 pa je 
začelo naraščati tudi število iz
stopov in črtanj iz članstva ZK. 
V letu 1962 je bilo teh primerov 
že toliko kot izključitev. V letih 
1963—84 pa je bilo celo več iz
stopov ali črtanih iz seznamov 
kot pa izključenih. Leta 1958 je 
bilo od vseh izključenih 58 odst. 
delavcev, leta 1964 pa je bilo od 
vseh izključenih kar 64 odst. de
lavcev. Delež uslužbencev v šte
vilu izključenih pa se v istem 
obdobju giblje med 19 odst. v 
1961 }n 25 odst. v letu 1962.

Vzroke tolikšnim izključitvam 
in tudi izstopom je treba iskati — 
kot se zatrjuje v poročilu — 
predvsem tudi v kampanjskem 
sprejemanju' novih članov • ZK v. 
letu 1959 in 1960. i

Primerjava podatkov iz 1. 1953 
in 1964 kaže, da se je povečalo 
število organizacij in število član
stva zlasti v podjetjih, dalje na 
šolah in ustanovah, medtem ko 
se je zmanjšalo število vaških in 
teritorialnih organizacij in prav 
tako tudi število članov. Skupno 
število osnovnih organizacij v le
tu 1964 je za 902 osnovni .organi
zaciji večje kot v letu 1958.

Povečanje števila osnovnih or
ganizacij v podjetjih in števila 
članov v njih kaže pravilno usme
ritev h krepitvi Zveze komuni
stov v podjetjih in težnjo, da bi 
postali člani Zveze komunistov 
predvsem tisti, ki so zaposleni v 
proizvodnji.

Občuten padec števila vaških 
osnovnih organizacij in članov 
Zveze komunistov v njih je na
stal zaradi upadanja deleža kme
tov v Zvezi komunistov, zaradi 
formiranja organizacij Zveze ko
munistov v kmetijskih zadrugah 
in na kmetijskih posestvih, ka
mor se vključujejo kmetijski pro
izvajalci, in zaradi ustanovitve 
organizacij v šolah, podjetjih in 
ustanovah, v katere so se pove
zali člani, ki so bili prej v va
ških in teritorialnih organizacijah.

VLADIMIR SKRBINŠEK
v glavni 

vlogi 
v Brechtovi 
ljudski igri 

«Gospod 
Puntila in 

njegov hlapec 
Matti»

Skrbinšek je za vlogo Pun- 
tile prejel Prešernovo nagra
do 1965. — Jutri ga bomo vi
deli na predstavi v Kulturnem 
domu. Mestno gledališče ljub
ljansko bo z Brechtovim za
bavnim delom nastopilo v 
četrtek, petek, soboto in ne
deljo.

OB NEDAVNI STOLETNICI ROJSTVA

A. Gabršček kot ustanovitelj 
pevskih in bralnih društev

Program delovanja je na osnovi jasnih načrtov zasnoval predvsem 
on sam ■ Načrt za ustanovitev jugoslovanske trgovinske zbornice 

na Dunaju ■ Odlikovanje ob njegovi petdesetletnici

3.
Ta dva zbora sta priredila na 

Dunaju že lepo število koncer
tov, sodelovala sta z bistvenim 
deležem pri slavnostih državne
ga praznika 1. decembra, pri 
svetosavskih zabavah, poskrbela 
za cerkveno petje na Vidov dan, 
1. decembra in 17. decembra, in 
to ne samo v katoliški cerkvi, 
marveč tudi v srbski pravoslav
ni cerkvi III. Veithgasse 5, kjer 
še danes nastopa krožkov pev
ski zbor z divnim liturgičnim 
petjem. Torej katoliški Slovenci, 
ki povečini niti, niso jugoslovan
ski državljani, skrbe za lepo 
petje v srbski cerkvi na Dunaju.

Lansko leto je Slovenski kro
žek priredil v znani dunajski 
«Uraniji» 22 predstav o Dalma
ciji in drugih naših krajih s 
predavanjem, petjem in plesi v 
narodnih nošah, ter s filmi o 
življenju v teh naših krajih. —* 
Ako je mogoče na tujem Duna
ju 22 predstav o Jugoslaviji, 
njenih lepotah in kulturi, je go
tovo izreden in upoštevanja vre
den velik uspeh, ki ga je treba 
pozdraviti. — Pred nekaj tedni 
pa je bila v Gartenbau kinu 
premiera velikega filma »Boš
njaki« ob spremstvu velikega 
tamburaškega zbora našega krož

ka, pod pokroviteljstvom našega 
poslanika Nastasijeviča, ki je bil 
od vodstva kina svečano sprejet 
in pozdravljen.

Za vse take in podobne spo
mina vredne prireditve na Du
naju, se imamo zahvaliti usta
novitelju Krožka Andreju Gabr
ščku, ki tudi v odsotnosti z Du
naja kot častni predsednik du
ševno vodi to vse hvalevredno 
društvo.

Tudi vse preporodno gibanje 
tako imenovanih gradiščanskih 
Hrvatov v Burgenlandu je zbu
dil in organizoval naš Gabršček. 
Na pobudo bivšega kanclerja dr. 
Rennerja je vodil plebiscitno gi
banje v Burgenlandu, a takoj po 
dovršenem glasovanju je .nadalje
val delovanje po vsem Gradišču. 
Proučivši razmere med temi Hr- 
•vati, znanimi od davnine na Du
naju pod imenom wiesskrobo- 
ten, je v ljubljanskih listih, v 
zagrebškem Obzoru in v Hrvat- 
skem učitelju podal prvo jasno 
sliko o tem zanimivem delu na
šega naroda. Narisal je tudi zem
ljevid o naselbinah od Donave 
do naše meje, ki predstavljajo 
pravcati koridor med Ogrsko in 
Avstrijo.

Takoj po plebiscitu se je zače
lo programsko delo za prebuje
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NEMŠKI NOVINAR MED JUŽNOVIETNAMSKIMI PARTIZANI

Zakaj ameriško letalstvo ne more 
Vietkongu do živega
Vsaka kmečka koliba ima svoje zaklonišče - Kmet s puško 
in srpom - Tako imenovane «Hočiminbove poti» za oskr- 
bovanje sploh ni - Tone bomb za most, ki so ga že porušili

Kljub temu, da se-je pretežna 
večina anketiranih Američanov 
opredelila proti »razširitvi« »sra
motne vojne« v Viethamu, sta
Bela hiša in Pentagon odločena 
iti do konca, do zadušitve Viet- 
konga osvobodilne vojske Juž
nega Vietnama. Ker po njihovem 
more Vietkong zdržati le zaradi 
pomoči v materialu In ljudeh iz 
Severnega Vietnama, odhajajo 
zadnje dni jate ameriških letal 
nad Severni Vietnam, kjer pusto
šijo naselja in mesta, ob obalah 
pa patruljirajo ladje 7. ameriške
ga brodovja, da bi pomoč ne pri
hajala po morju. Vse to naj bi 
privedlo do «blokade» Vietkonga, 
ki da bo moral popustiti. Kljub 
temu so pred dnevi Američani 
morali priznati, da so osvobodil
ne čete v Južnem Vietnamu v 
preteklem mesecu porušile 82 mo
stov, izvedle 214 sabotažnih ak
cij in ubile ali ujele 41 »pode
želskih funkcionarjev«, kar pome
ni, da je Vietkong kljub »blo
kadi« še vedno sposoben za bor
bo, kot do sedaj. Wilfred Bur- 
chett je za «Berliner Zeitung« 
napisal vrsto dopisov o ameri
ških neuspehih v Južnem Viet
namu. Njegovi dopisi nam pove
do, zakaj so vsi ti brutalni na
padi ameriške vojske neučinko
viti. Iz enega teh dopisov bomo 
zbrali nekaj trditev. Wilfred Bur- 
chett med drugim piše:

»Vrsta sramotnih porazov je na
vedla ameriško poveljstvo in nje
gove sajgonske lutke, da so se 
odločili za okrepljeno letalsko

Radio Trst A
7.00 Koledar; 7.30 Jutranja glas

ba; 11.30 Variacije na slov. na
rodne 11.35 Radio za šole; 11.55 
Naš juke-box; 12.15 V Trstu pred 
sto leti; 12.30 Za vsakogar nekaj; 
13.30 Prijetna srečanja; 17.00 Ti
pični furlanski ansambel; 17.25 
Radio za šole; 17.45 Pesem in 
ples; 19.00 Kitarist Pizzlgoni; 19.15 
Higiena in zdravje; 19.30 Znani 
motivi; 20.00 šport; 20.35 Simf. 
koncert; v odmoru: Knjižne no
vosti; 22.05 Preludij; 22.55 »The 
Platters«.

12.05 Plošče; 12.25 Tretja stran;
13.40 Koncert v miniaturi; 13.55 
«Scrittori giuliani« — 6. zvezek; 
14.10 Furlanski narodni plesi;
14.40 Tržaški motivi.

Koper
7.15 Jutranja glasba; 8.00 Melo

dije za godala; 8.30 Prenos RL;
12.00 in 12.55 Glasba po željah;
13.40 Plošče; 14.00 Jug. pesmi in 
plesi; 15.00 Napevi; 15.45 Slov. 
narodne; 16.00 Otroški kotiček; 
16.35 Simf. koncert; 17.40 Polke 
in valčki; 18.00 Prenos RL; 19.00 
Orkester; 19.30 Prenos RL; 22.15 
Zagrebški jazz kvartet; 22.40 Bach 
in Haydn.

Nacionalni program
8.30 Jutranji pozdrav; 9.10 Ros

sini in Martin; 9.45 Popevke; 10.00 
Operna antologija; 10.30 Sola;
11.00 Sprehod skozi Čas; 11.30 Šti
ri Dvorakove skladbe; 11.45 Sklad
be za godala; 13.15 Na ladji «Mi-
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chelangelo«; 13.45 Lahka glasba; 
14.55 Vreme na Ital. morjih; 15.15 
Filmske in gledališke novosti; 
15.45 Gospodarska rubrika; 16.00 
Spored za najmlajše; 16.30 Sklad
be V. Davica; 18.00 Literarna od
daja; 18.35 Neapeljske pesmi;
19.05 Kmetijska oddaja; 19.15 O 
morju in pomorščakih; 20.20 Puc
cinijeva «Tosca».

II. program
7.30 Jutranja glasba; 8.30 Pi

san program; 10.35 Nove ital. pes
mi; 11.05 Vesela glasba; 14.00 
Pevci; 14.45 Plošče; 15.00 Ital. na
rodni plesi; 15.15 Izbrani motivi; 
15.35 Koncert; 16.00 Rapsodija;
17.00 Filmska glasba; 17.35 Ljud
ska enciklopedija; 18.35 O člove
škem organizmu; 18.50 Vaši iz
branci; 20.00 Koncert lahke glas
be; 21.00 ženske na komandnem 
mestu; 21.50 Pesniki na ploščah;
22.10 Glasba v večeru.

III. program
18.30 Filmski pregled; 18.45 Ba

chove skladbe; 19.00 Ruski pisa
telj lija Erenburg; 19.30 Kon
cert; 20.30 Revijski program; 20.40 
De Falla: štiri španske skladbe;
21.30 Rousselova simfonija, opus 
23; 22.45 Glasba danes.

Slovenija
8.05 Glasbena matineja; 8.55 

Pravljice; 9.10 Vokalni kvintet 
Dalmacija; 9.25 Polke in valčki; 
9.45 Slavenski: Jugoslovanska sui
ta; 10.15 Melodije; 10.45 Človek 
in zdravje; 11.00 Nimaš predno
sti!; 12.05 Kmetijski nasveti; 12.15 
Na kmečki peči; 12.30 Iz Thoma-

sove Mignon; 13.30 Priporočajo 
vam...; 14.05 Radijska šola; 14.35 
Otroci pojo; 15.30 Slovenske, dal
matinske in makedonske; 16.00 
Vsak dan za vas; 18.00 Aktual
nosti; 18.15 Vedri zvoki; 18.45 
Naš razgovor; 19.05 Glasbene raz
glednice; 20.00 Zborovske sklad
be in priredbe; 20.20 Zabavni or
kester RTV Ljubljana; 20.40 Slov. 
operni pevci; 22.10 Plesna glasba;
23.05 Nočni akordi.

Ital. televizija
8.30 Sola; 17.30 Spored za naj

mlajše; 18.30 Nikoli ni prepozno;
19.00 Dnevnik; 19.20 Enodejanka 
»Morilec«; 19.55 Športne vesti in 
ital. kronike; 20.30 Dnevnik; 21.00 
Gilbert Becaud; 21.20 Nogometna 
tekma Real Madrid-Benfica; 23.00 
Zadnje vesti.

II. KANAL
21.00 Dnevnik; 21.15 De Filippo: 

«Quel bandlto sono io»; 23.20 
Zadnje športne vesti.

Jug. televizija
8.55 Kongres Zveze komunistov 

Slovenije (do 13.00); 16.40 Odda
ja o kongresu ZKS; 17.10 Učimo 
se angleščine; 17.40 Film za otro
ke; 18.00 Slike sveta — žurnal za 
otroke; 18.25 Obzornik; 18.45 Do
sežki znanosti — film; 19.15 Na
stopa Vladimir Ruždjak; 19.45 
Cikcak; 20.00 Dnevnik; 20.35 Poe
zija Toneta Pavčka; 20.45 Deset 
zadetkov — quiz; 22.00 Kulturna 
panorama; 22.40 Z zasedanja kon
gresa ZK Črne gore; 22.55 Z za
sedanja kongresa ZK Slovenije;
23.10 Poročila.

vojno. Toda za dosego zmage je 
to prav tako zaman, kot tudi ne
učinkovito. Tipičen primer tega 
je bil «najvefji ■ letalski napad v
južnovietnamski vpjni«, kot so sa
mi imenovali pbVraČllnl napad za
radi uničenih bombnikov pri Bien 
Hou. Akcijo je vodil general ma
jor Nguen Caoki, uradni povelj
nik južnovietnamskih letalskih sil. 
«Na stotine pripadnikov Vietkon
ga je bilo pobitih« — je po ak
ciji poročal general. Baje so bili 
borci osvobodilne vojske prese
nečeni v spanju in 125 ton bomb 
jih je vse pobilo. Potrudil sem 
se, da bi te trditve preveril, ker 
je šlo za kraj, kjer so bili Huin 
Min in njegovi borci. In zvedel 
sem, da ni pri tej akciji bil 
umorjen niti en borec. Sam sem 
ob drugi priložnosti doživel, da 
so v moji neposredni soseščini 
tone bomb padale kot toča in 
niso osvobodilni vojski prizade
jale niti ene človeške žrtve. Ka
ko to?«

«že vsaka kmečka koliba — 
nadaljuje Burchett — ima v no
tranjosti zaklonišče proti letal
skim napadom: dva metra glo
boko Jamo, iz katere vodi predor 
do dokaj oddaljenega izhoda — 
za primer napada z napalm-bom- 
bami. Predor je pokrit z meter 
debelim slojem, nad samim za
kloniščem pa je zaščitni sloj še 
bolj debel. Podobna zaklonišča 
so tudi na riževih poljih in dru
god. Preden se začne žetev, iz
kopljejo vzdolž ceste majhne pre
dore, ki vodijo v polja. Pri vsa
kem vojaškem taborišču Vietkon
ga poskrbijo najprej za ureditev 
podzemeljskih zaklonišč. Na od
prtih poljih bombe pogosto iz
kopljejo velike jame, toda to je 
ves njihov učinek. Ce bombe eks
plodirajo v gozdu, zračni pritisk 
in odkrhke bomb takoj absorbi
ra gosta džungla.«

«Da bi smrtno zadeli enega 
borca, vržejo na desetine bomb. 
Povečini sovražnik zelo netočno 
cilja. Ob svojem obisku pri bor
cih v džungli sem dvakrat šel čez 
jekleni most, ki so ga partizani 
tako uničili, da ni bil čezenj mo
žen več promet z vozovi ali dru
gimi težjimi prometnimi sredstvi. 
Ker Je most v kraju, ki ga kon
trolira osvobodilna vojska, se pro
met vrši čezenj le s kolesi in 
peš. In vendar sajgonsko povelj
stvo smatra ta ostanek mostu za 
glavni prehod k neobstoječi oskr
bovalni liniji in ga zato vsak 
dan napada. Bližnja polja se zdi
jo kot bi bila nekje na Luni. 
Toliko je tod jam, ki so jih sko
pale bombe. Sem so vrgli naj
manj 400 bomb, toda ostanki mo
stu so ostali nedotaknjeni. Del 
bomb sploh ni eksplodiral. Pio
nirji osvobodilne armade so tu 
zbrali neeksplodirane bombe in 
jih predelujejo v granate in mi
ne.«

«Z eno takšnih bomb je bil za 
božič lani zrušen ameriški voja
ški hotel Brlnk v Sajgonu, pod 
katerim Je našlo smrt najmanj 
sto vojakov in dva častnika. To 
je bilo zares precizno »bombar
diranje«. Toda k temu je pripo
mogla izredno visoka borbena 
morala partizanov, s kakršnimi 
ne razpolaga sajgonsko vrhovno 
poveljstvo, kot tudi ne ameriško 
poveljstvo.«

»Pomanjkanje morale se ne da 
nadoknaditi niti s helikopterji. 
Najemniki često oklevajo. V he
likopterjih jih je razmeroma lah
ko kontrolirati. 150 helikopterjev, 
ki jim je osebno poveljeval ge
neral Kan, je januarja prepeljalo 
7000 mož na področje 10 kv.km 
v okraju Cuci, da bi tu izvršili 
neko akcijo, pa čeprav je to pod
ročje oddaljeno komaj 20 km od 
Sajgona. In kljub temu je akcija 
popolnoma odpovedala in je pod
ročje ostalo v rokah Vietkonga.«

«V ameriški javnosti je razšir
jen «mit», da bo vojna dobljena, 
če se bo bombardirala t.i. «Ho- 
čiminhova pot za oskrbovanje«. 
Tudi če bi takšna oskrbovalna 
pot obstajala, bi njeno bombar
diranje bilo nesmiselno. Edini 
«uspeh», ki ga morejo s svojimi 
letalskimi silami doseči, je vojna 
proti — poljskim pridelkom. • V 
provincah Gia Din in Taj Min 
mečejo napalm bombe na zrela 
žitna polja. Toda kmetje s pu
škami na ramenih so vešči v oce
njevanju letenja letal. Ko se 
bombnik spusti dovolj nizko, ^a 
obsujejo s streli. Sele ko je 
bombnik spustil svoje bombe, ska
čejo kmetje v jarke, da bi koj 
po odletu z žetvijo spet nada
ljevali.«

«Okoli Sajgona je vojna iz dne
va v dan bolj ostra. Ameriško- 
sajgonsko vrhovno poveljstvo Je 
skušalo vzpostaviti «jekleni ob
roč«, sestavljen iz velikih opo
rišč, da bi z njimi potisnili osvo
bodilne sile s položajev, ki so se 
v mnogih krajih približali že na 
komaj 5 do 6 km od predmestja. 
Ta «jekleni obroč« je oddaljen 
kvečjemu 15 km od mesta. Neka 
enota je v pokrajini Dia Dinu, 
ki obdaja Sajgon, razmestila tri 
svoje polke, vsakega v eno takš
nih oporišč. Te polke pa noč in 
dan napadajo partizani in noben 
vojak se ne upa iz oporišča, iz 
katerega «se upajo« le topovske 
granate.

Vrhovno poveljstvo v Sajgonu 
je imelo prvotno 11 tako ime
novanih «šok»-bataljonov kot pre
mično strateško rezervo. Dva 
takšna bataljona sta bila izgub
ljena pri Bin Gijl, štiri bataljone 
držijo v Sajgonu za «notranje 
potrebe«. Toda tudi preostali «e- 
iitni« bataljoni so močno razred
čeni zaradi čestih spopadov z 
osvobodilno armado.

Položaj v Sajgonu je dramati
čen. Morala upravnih in policij
skih sil Je na tleh. Tudi zaradi 
pogostih državnih udarov, ki vsak 
prinaša novo «čiščenje». Slišal 
sem o primerih študentov, ki so 
bili aretirani na sajgonskih uli
cah in nato brez vsakih formal
nosti izpuščeni in pri čemer jim 
je policaj še rekel: «Zapiši si 
moje ime in si zapomni, da sem 
te jaz izpustil!«.

Navedli smo nekaj citatov iz 
dopisa nemškega novinarja. Do
pis sicer ni najnovejšega datuma 
in je bil napisan pred zadnjimi 
večjimi ameriškimi okrepitvami v 
Sajgonu in Južnem Vietnamu. To
da to v ničemer ne spremeni 
dejstva, da Američani v borbi 
proti Vietkongu ne bodo prišli 
daleč, vtem ko so letalski na
padi na Severni Vietnam vse bolj 
nevarna igra, ki bi se znala pre
leviti tudi v kaj še hujšega.

Ameriški «marines» v popolni bojni opremi, vtem ko odhajajo 
na svoj novi borbeni položaj.
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IZ UMETNOSTNIH GALERIJ

Faganel in Tiepolo 
v «Obcinski»

Tokrat se prvič pojavljajo v 
večjem Številu Faganelove slike 
tudi v občinski galeriji, kjer so- 
razstavlja poleg olj še nekaj do
brih izgrcbank z zlato risbo na 
črni podlagi. Razen v tej galeriji 
pa mladi Robert Faganel istočas 
no razstavlja mnogo več olj tudi 
v Gorici. Verjetno je pričakoval, 
da bo razstavljal sam v tržaškem 
razstavišču in je s tem v zvezi 
tudi pripravil primerno večje šte
vilo slik. Zato vidimo sedaj tu 
le del Faganelove umetniške žetve 
zadnjih mesecev. Med našimi sli
karji mlajšega rodu, ki so se od
ločili, da bodo slikali povsem fi
gurativno, je Faganel nedvomno 
zelo nadarjen in mnogoobetajot 
likovnik. Vsaka njegova razstava 
je bila v znamenju napredka. 
Zadnjič, ko je razstavljal v Slo
venskem klubu, smo omenili, da 
se skuša otresti barvne učinkovi
tosti in načina svojega učitelja. 
Prelom s sicer odlično ‘Tostijevo 
šolo je tokrat zelo očiten. Ne 
moremo pa še trditi, da se je 
mladi Faganel že popolnoma osa
mosvojil in se dvignil do izrazi
tejšega osebnega poustvarjanja na
rave. To pač v krajinarstvu ni 
tako lahko doseči kot, postavimo, 
v abstraktnem ali neoblikomem 
slikanju. Je pa gotovo ta novi

Faganelov način že nakazan v treh 
oljih samostana Pleterje iz pre
teklega poletja. Naslikana so do
ka) enotno, ampak v svetlih hlad
nih barvah. Poleg že znane slike 
cirkusa, ki predstavlja prvi ko
rak k samostojnosti, je ona s 
celotnim pogledom na samostan 
gotovo najboljše delo te razstave. 
Dobro je tudi olje «Cas zatona», 
a se barvno preveč loči od osta
lih. Povsem enoten pa je Faganel 
v risbah na kovinskih folijah, ki 
imajo odličen kresilen značaj.

S Faganelom razstavlja mla
da učiteljica iz Milj. Luciana Tie
polo. Od njenih dveh prejšnjih 
razstav je na tej vidno dokajšnje 
izboljšanje. Vendar pa še vedno 
greši v preveč zahtemem barv
nem podajanju. Akoravno uspe 
v nekaterih pestrih cvetlicah, ji 
pa drugod obilica barv uhaja kot 
nagajivi otroci v prešumno ne
urejeno pripovedovanje. Zato so 
dobre one njene slike, v katerih 
se barvno omejuje, kot n.pr. zim
ska pot med drevjem in tiho
žitje s steklenicami, ki je gotovo 
najboljše delo po barvni sklad
nosti. Poleg devetih olj razstavlja 
Tiepolova še neka) prav malih 
miniatur prijetne dekorativnosti.

MILKO BAMBIČ

nje in narodno organizacijo teh 
Hrvatov — pod vodstvom Gabr
ščka. 2e 11. decembra 1822 so 
se sešli v dunajskem Gabrsčko- 
vem stanovanju: župnik Martin 
Meršič iz Velikega Vorištova, 
župnik Ignacij Horvath iz Geče, 
zdaj Nove Gore, dr. Lovre Ka
rali iz Velikega Vorištova, ki ga 
je Gabršček privabil iz Pešt* 
na Dunaj ter mu zagotovil 300 
šilingov mesečnih dohodkov, me- 
dicinec Mate Feržin, prof. Roif 
Klaudus in šolski referent pri 
deželni vladi Koloman Tomšič. 
Tu je bilo sklenjeno, da začno 
z novim letom izdajati tednik 
«Hrvatske novine«. Vso material
no skrb je prevzel Gabršček ki 
je objavih v treh ljubljanskih 
dnevnikih in v Obzoru oglas za 
naročnike v Jugoslaviji. Obenem 
je prišel v Ljubljano in Za
greb, kjer je imel predavanja o 
gradiščanskih Hrvatih ter si za
gotovil denarno podporo. — Po- 
zneje je sam prihajal p0 denar- 
ne zbirke. Dne 23. decembra 
1922 je lisr začel izhajati. Oglas 
in program je na uvodnem me
stu napisal Gabršček sam.

«Hrvatske Novine« izhajajo 
zdaj že 13. leto in odlično izpol
njujejo nalogo političnega gla
sila. — Po tem je sledilo delova
nje na osnovi jasnih načrtov, ki 
jih je zasnoval Gabršček. Usta
navljala so se pevska in bralna 
društva, mladeniška in dekliška 
društva po priljubljenem vzor
cu podobnih nemških društev, u- 
stanavljale so se Raifajznovke, 
mlekarske zadruge, itd., a konč
no se je ustanovilo še Hrvatsko 
kulturno društvo in Zveza kul
turnih društev.

Po ponesrečenem poskusu na 
volitvah leta 1823 s samostojno 
Hrvatsko stranko, so obrnili tak
tiko in so se Hrvatje zvezali eni 
s socialisti, drugi s katoliško 
stranko. Tako so dobili Hrvatje 
v deželnem zboru 4 zastopnike, 
od teh celo svojega deželnega 
svetnika v osebi urednika dr. 
Karalla, ki je pred nekaj mese
ci postal celo zastopnik Hrva
tov v državnem svetu, kateri bi 
nekako odgovarjal naši Narodni 
skupščini.

Vsemu takemu delu je oče naš 
Andrej Gabršček.

Leta 1923 je v Gabrščkovi 
družbi prišel v Beograd dr. Ka
rali, ki se je razgovarjal z mi
nistrom zunanjih zadev dr. Nin- 
čičem. — O začetkih takega de
la med gradiščanskimi Hrvati 
se nahaja v II. oddelku tega mi
nistrstva mnogo dokumentov, ve
čina iz pod Gabrščkovega pere
sa. — Od takrat so ti Hrvatje 
silno napredovali. Danes imajo 
vse osnovno šolstvo v svojem 
jeziku, imajo lepe šolske knjige, 
svojega šolskega nadzornika itd.

Vse to je lepo tiho in brez 
javnega razglasovanja organizi
ral naš Andrej Gabršček — kaj
ti naš državljan je mogel vse to 
delati le tiho i,n brez javnega 
obešanja na veliki zvon.

2e leta 1921 je imel Gabršček 
vse pripravljeno za ustanovitev 
Jugoslovanske trgovinske zbor
nice na Dunaju, ob sodelovanju 
takratnega konzula Saviča. Pra
vila je sestavil s pomočjo stro
kovnih načelnikov, dr. Marna 
in dr. Trateja v Ljubljani. — 
Ves elaborat s seznanom dunaj
skih članov je predložil mini
strstvu zunanjih zadev, ki je akt 
odstopilo s priporočilom trgovin
skemu ministrstvu, — Minister 
dr. Spaho je bil vnet za to usta
novitev, ki je imela v tistih le
tih še poseben pomen in veli
ko važnost. — Načelnik Todo
rovič pa je stvar preprečil in akt 
je ostal v hjegovi miznici. Dr. 
Spaho je odstopil, nato Pa se je 
Gabršček trudil pri ministru Vu- 
loviču, da bi dosegel vsaj mo
ralno podporo, vendar brez uspe
ha. Načelnik Todorovič je bil 
močnejši od ministrov. Stvar ie 
tako' zaspala v časih, ko so ime
le trgovinske zbornice na Duna
ju vse države, celo Turčija, sa
mo Jugoslavija ne. — Sele, ko 
je postal poslanik dr. Angjelino- 
vič, je vlada sama sprožila mi- 
sel. naj se na Dunaju ustanovi 
trgovinska zbornica.

Vsa leta na Dunaju je bil Ga
bršček tudi živahen dopisnik v 
ljubljanskih, zagrebških, čeških 
in tudi nemških listih. Bil je 
marljiv dopisnik ljubljanskih li
stov: Jugoslavije, Slovenskega
naroda, Jutranjih novosti, Narod
nega dnevnika, tudi Jutra, in ko 
je izhajal «Jugoslovan», je bil 
njegov dunajski dopisnik.

Edino priznanje od strani na
še države za njegovo nad 50- 
letno vsestransko delovanje je 
prejel leta 1928, in sicer, ko mu 
je bil podeljen red sv. Save IV. 
razreda. Ta red mu je bil Izro
čen na Dunaju na našem posla
ništvu, vtem ko mu prvič pode
ljeni red leta 1911 ni bil izročen.

(Nadaljevanje sledi)
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OVEN (od 21.3. do 20.4.) V svo
jih poslovnih razgovorih bodite po
mirljivi. Srečno boste rešili neko 
čustveno zadevo.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Bodite 
previdni v odnosih do svojih tek
mecev. Srečne ure z ljubljeno o- 
sebo.

DVOJČKA (Od 21.5. do 21.6.) Fi
nančni položaj bo ugoden. Neki 
družinski član bo do vas zelo hla
den.

RAK (od 22.6. do 22.7.) Bodite 
bolj natančni in uresničili boste 
svoj načrt. Doživeli boste prijetno 
srečanje.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Sprejeli 
boste važno odločitev, ki bo v prid

HOROSKOP
nekega sodelavca. Uspeh v srčnih 
zadevah.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) De
ležni boste zadovoljivega finančne
ga uspeha. Ne spuščajte- se v deli
katne razgovore z nepoznanimi o- 
sebami.

TEHTNICA (od 23.9. do 22.10.) 
Zelo dobri odnosi z vsemi sodelav
ci. Star prijatelj vas bo iznenada 
obiskal.

ŠKORPIJON (od 23.10. do 21.11.) 
Ne ukvarjajte se s postranskimi

vprašanji, ker pomeni to izgubo 
časa. Pokažite več razumevanja do 
neke mlade osebe.

STRELEC (od 22.11. do 20.12.) 
Nove okoliščine vam lahko omogo
čijo, ker se je doslej zdelo ne
uresničljivo. Zaskrbljenost v zvezi 
z drago osebo je neutemeljena.

KOZOROG (Od 21.12. do 20.1.) Ne 
delajte nepotrebnih dolgov. Zado
ščeno bo vašemu samoljubju.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) V 
svojem delu boste dosegli dokajšen 
napredek. Ugoden trenutek za utr
ditev nekega čustvenega razmerja.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Poka
žite v svojem delu več domiselno
sti. Ne bodite krivični do ljubljen« 
osebe.
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V PONEDELJEK PRI TRGOVINSKI ZBORNKI

Tehtna navodila strokovnjaka 
kako izpolniti prijavo Vanoni

Prisotni gospodarski operaterji so zahtevali številna pojasnila
Nato Je uradnik okrajnega davč

nega urada, ki je bil tudi prisoten 
dal nekatera praktična navodila ln 
pojasnila ln oba s predavateljem 
sta odgovorila na številna vpraša
nja, ki so Jih postavili prisotni pri 
debati.

Predavanje se Je izkazalo vseka
kor kot koristno in potrebno ter je 
marsikomu pomagalo rešiti nekate
ra vprašanja.

V Tržiču sestanek 
socialistov i dr. Angelijem
V TržiCu so se predstavniki 

mestne sekcije PSI sestali z na
čelnikom skupine socialističnih de 
želnih svetovalcev dr. Angelijem. 
Prikazali so mu najvažnejše po
trebe tiržiške industrije, zlasti lad-

Pretekll ponedeljek zvečer je bi
lo v sejni dvorani trgovinske zbor
nice napovedano predavanje trža
škega komercialista dr. Nassiguer- 
re s temo: Kako pravilno prijaviti 
dohodke za davke po zakonu Va
noni. Predavatelja je občinstvu, 
med katerim so prevladovali gospo
darski operaterji, predstavil glavni 
tajnik trgovinske zbornice dr. Po- 
terzio.

Predavatelj Je nato jasno in 
vsem razumljivo dal nekatera o- 
snovna navodila glede priprave 
glavnih elementov za pravilno iz
popolnitev obrazca Vanoni. Pred
vsem je priporočal, naj prizadeti 
pred izpolnitvijo pazljivo preCita- 
jo vsa navodila, ki so v posameznih 
rubrikah, kar jim bo olajšalo de
lo. Letošnji prijavni obrazci so le 
malo različni od lanskih; med no
vostmi je ta, da je oprostitev davč
ne osnove povišana do 960 tisoč lir 
dohodka letno pri tistih, ki imajo 
samo dohodke od plače ali mezde.

Priporočal Je, naj si vsak prijavi
telj dohodkov napravi kopijo pri
jave, kar bi mu utegnilo koristiti 
pri eventualnih sporih; k tej kopiji 
naj pripne potrdilo prijave, ki ga 
izda davčni urad. Gospodarskim 
operaterjem je priporočal, naj že 
med letom sproti pripravljajo vso 
dokumentacijo, ki jim lahko služi 
pri prijavi dohodkov. Nato je dal 
nekatera posebna navodila za svo
bodne poklice, obrtnike in trgovce.

Kar se prijavnega obrazca tiče,
Je že precej poenostavljen, vendar 
bi ga lahko poenostavili še bolj.
Glede zaostalih prejemkov pri pla
čah jih Je treba prijaviti takrat, ko 
Jih upravičenec dejansko prejme.
Pri stroških se od plače lahko od
bije 20 odst. do najvišje vsote 300 
tisoč lir; pravtako se lahko odbijejo 
pasivne obresti za dolgove pri ban
ki ali drugod za nakup hiše, sta 
novanja ipd.
......................

DRŽAVNI PRISPEVEK Zfl PLEMENSKO ŽIVINO

Moderna centralna mlekarna 
bo stala okrog 150 milijonov

Jutri bo o tem problemu konferenca v Gorici

jedelnice ter manjših industrij
skih obratov in obrtniških delav
nic, medtem ko je dr. Angeli se
znanil prisotne z dosedanjim de
lom svetovalcev PSI v deželnem 
svetu.

Danes zborovanje 
občinskih upokojencev

Pokrajinski sindikat upokojencev 
pri Delavski zbornici sklicuje za 
danes v sredo 17. t. m. ob 15. uri 
občni zbor občinskih upokojencev 
iz Gorice. Na sestanku bodo raz
pravljali o programu sindikatov v 
zvezi z reformo pokojninskega za
voda INPS, o povišku pokojnin in 
o uvedbi premične lestvice za po
kojnine. Zborovanje se bo vršilo 
na sedežu Delavske zbornice v Go
rici, Ulica XXIV. maja 1/1.

SLOVENSKO GLEDALIŠČE 
IZ TRSTA

GOSTUJE V GORICI 
v Prosvetni dvorani 

na Verdijevem korzu 13
V petek, 19. t. m. na Jožefovo 

ob 16. in 20. uri 
z igro v 3 dejanjih 

Ugo Betti

USAD
NA SEVERNI 

POSTAJI
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Delegacija goriške pokrajine 
na kongresu kmetov v Rimu

V njej je tudi agronom dr. Primožič z Oslavja
Na drugi vsedržavni kongres 

Kmečke zveze, ki se bo zaključil 
jutri v Rimu, je odžla delegacija 
kmetov naše pokrajine, izvoljena 
na pokrajinski Skupščini kmeto
valcev v Gradiški. Delegacijo vo
di Bruno Marizza, pokrajinski taj
nik Kmečke zveze, v njej pa so 
še dir. Mirko Primožič, predstav
nik slovenskih kmetov naše po
krajine, Roberto Brumat, predsed
nik Vzajemne bolniške blagajne 
kmetov iz Turjaka in Giovanni 
Viaintin, kmetovalec iz Krmina.

Goriški delegati so prinesli zbo

rovalcem v Rim steklenice tipič
nih vin iz Brd in Krmina, da bi 
dokazali prijateljske vezi kakor 
tudi kvaliteto naših vin.

Pokrajinska zyeza rejcev govedi 
iekaste furlanske pasme je pred 
časom dala pobudo za dva izredna 
ukrepa v korist živinoreje. Pri pr
vem ukrepu gre za nagrade pri reji

VERDI. 17.00: »Codice ZX3 — Con- 
trospionaggio», P. Van Eick in M. 
Coch, nemški čmobeli film.

CORSO. 17.00: «Due mafiosi nel 
Far West, Franco Franchi in 
Ciccio Ingrassia, italijanski barv
ni film v cinemascopu.

MODERNISSIMO. Ob 17, zadnja 
predstava ob 22.30: »Veneri pro- 
ibite«, italijanski dokumentarni 
film v cinemascopu; mladini 
pod 18. letom vstop prepovedan.

VITTORIA. 17.15: »Giulietta e Ro
meo«, G. Meynier ln R. Dexter, 
cinemaskopski film v barvah.

CENTRALE. 17.00: «1 lancieri alla 
riscossa«, Robert Cameron in An. 
drsi Long, ameriški film.

TEMPERATURA VČERAJ 
Včeraj smo Imeli v Gorici naj- 

višjo dnevno temperaturo 8,8 stop. 
nad ničlo ob 11. uri in najnižjo 3 
stopinje nad ničlo ob 0.30. Povpreč
na dnevna vlaga je dosegla 95 odst. 
Dežja Je padlo do 16.30 1,2 mm.

DEŽURNA LEKARNA 
Danes ves dan in' ponoči je od 

prta v Gorici lekarna DTJDINE, 
Ul. Rabatta št. 18, telefon 21-24. 
brejih Junic, pri drugem pa za

prispevek pri nakupu močnih kr
mil za plemenske krave, ki so red 
no vpisane v rodovno knjigo. Te 
dni je prišel pozitiven odgovor od 
strani kmetijskega ministrstva gle
de obeh predlogov, ki jih bodo ta 
koj začeli izvajati.

Tako bodo za 200 brejih Junic 
razdelili posebne nagrade v skup
nem znesku 8.400.000 lir; kar se 
nakupa močnih krmil tiče, ki so 
namenjena za krmljenje plemen
skih krav in Junic, pa je določen 
celoten prispevek v znesku 4 mili
jone lir. S temi pobudami hoče 
društvo pomagati svojim članom 
za izboljšanje njihovega staleža 
plemenske živine.

Med tem vedno bolj dozoreva tu
di vprašanje moderne mlečne pen 
trale za potrebe naše pokrajine, c 
kateri se že dalj časa govori. Tako 
je za jutri sklicano v Gorici zboro
vanje predstavnikov prizadetih Ka
tegorij In ustanov, da bi se podrob
neje pogovorili o tem problemu od
nosno o izvedbi tega načrta. Ob tej 
priliki bodo pregledali načrte in 
priprave, ki so bili izvedeni po 
prejšnjih zborovanjih o tem vpra
šanju, ter o tem, kaj bi bilo treba 
storiti, da se ta problem čim prej 
In na najboljši način reši. Po dose
danjih računih In načrtih naj bi 
stala gradnja take moderne cen
tralne mlekarne v Gorici okrog 150 
milijonov lir. Zborovanje se bo vr
šilo na sedežu pokrajinske uprave 
v Gorici, na Korzu Italia.

Lisice povzročile pokol 
med kokošmi v Podbonescu

Prebivalci nekaterih okoliških va 
pri Podbonescu v Beneški Slo 

veniji se v zadnjem času pritožuje 
jo, da jim lisice in druge živali 
povzročajo veliko škodo med ko
košmi. Vsako jutro kmetje s stra 
hom odpirajo kurnike in prešteva 
jo koliko perutnine je odnesla noč 
Tako računajo, da so v nekaj dneh 
izgubili več sto kokoši in samo 
kmet Anton Costaperaria Jih je 
izgubil okrog 100. Domačini so 
podvzeii varnostne ukrepe, da bi 
preprečili nadaljnja škoda.

Na poti domov je padel 
in si zlomil nogo

V ponedeljek zvečer okrog 21. 
ure se je 56-letni Danijel Zavadlav 
la ' Stariureža, Tržaška cesta 325, 
vračal iz mesta proti svojemu do
mu. Ko je prišel do železniškega 
prelaza mu je nenadoma postalo 
slabo in je padel na tla.

Mimoidoči so mu priskočili na 
pomoč ter so ga z nekim avtom 
odpeljali domov. Mož pa je čutil 
hude bolečine na nogi in zato so 
domači včeraj dopoldne okrog 10. 
ur poklicali avto Zelenega križa ter 
ga odpeljali v goriško civilno bol
nišnico. Tam so mu zdravniki ugo
tovili zlom leve noge v stegnu ter 
so ga pridržali za 60 dni na zdrav
ljenju.

V nedeljo, 21. t. m. 
ob 16. ln 20. url 

s komedijo v 3 dejanjih 
Marcel Achard

LIPE ZA LUNO
Vstopnina za vsako predstavo: 
Sedeži prve vrste po 400 in 
druge vrste po 300 Ur; stojišča 
po 200 lir. Za dijake: sedeži 
po 200 ln stojišča po 100 lir. 
Prodaja vstopnic na sedežu 
SPZ v Gorici, Ul. Ascoli 1/1, 
tel. 24-95 ter pri gledališki bla
gajni eno uro pred predstavo.

Ronke dovolile 
postavitev naftovoda

Občinska uprava v Ronkah je 
dovolila družbi SIOT, ki bo gra
dila naftovod na Bavarsko, da po
loži cevi na področju ronške obči
ne. Naftovod bo speljan vzpored
no z avtomobilsko cesto Trst-Be- 
netke ter bo mejil na krasko po
dročje pri Doberdobu, kjer bodo 
zgradili protosinhrotron.

KOLESARSTVO MILANOSANREMO

V petek tujci 
proti Italijanom

Domačini že 11 let brez zmage
MILAN, 16. — V petek bo v Paviji start 56. izvedbe dirke Mi- 

,0,1 - Sanremo, ki bi morala biti po mnenju organizatorjev ena 
najbolj borbenih v zadnjih letih. Ta je ena najlepših dirk in prinaša 
zmagovalcu precej časti.

Od 1963. leta, ko Je Loretto Pe- 
trucci drugič zapovrstjo zmagal na 
tej dirki, se ni nobenemu Italijanu 
posrečilo, da bi prišel prvi do ci- 
Ja. Italijani torej že 12. leto ča
kajo, da bi se jim sreča nasmehni
la v podobi zmage.

V zadnjih letih so imeli glavno 
besedo tujci od Van Steembergena, 
Derycka, De Bruyna, Pobleta, Van 
Looya, zopet Pobleta, Prlvata, Pou- 
lidorja, Daemsa, Groussanda pa do 
Simpsona, ki je lani zmagal z re
kordno povprečno hitrostjo 43,420 
km na uro. Bo letos boljše za Ita
lijane? Po prijavah tujcev sodeč, 
Jim bo tudi v tej izvedbi kaj sla
ba predla.

Do danes so prireditelji — Gaz- 
zetta dello Šport — prejeli nasled
nje prijave:

PEUGEUT - BP — Simpson, De- 
lise, Forestier, Le Mellec, Letorte, 
Mertens, Nedelec, Rajmond, Van 
Conigsloo;

BIANCHI . MOBYLETTE —
Venturelli, Mealli, Zandegu, Negro, 
Baffi, Armani, Casalini, Maino, Ta- 
gliani, Nencioli. Panelni, Pelizzoni.

CYNAR — Blanc, Maurer, Mo-

resi, Weber, Hoevenaers, Le Lan- 
gue, Thysen.

FILOTEX — Bitossi, Carlesi, 
Chiarini, Colombo Ugo, Lenzi, Man- 
nucci, Nendni, Picchiotti, Zanchi.

LEGNANO — Boni, Bugini, Cor- 
nale, Daglia, Ferretti, Peretti, Sam
bi, Schiavon. Arrigoni.

MARGNAT . PALOMA — Rudy 
Altig, Willy Altig, Darrigade, Cau- 
vet, Gerdermand, Junkermann, Ma- 
strotto, Le Her, Mancini.

MEDNARODNI NOGOMET

ZA TEKMO PROTI FIAMMI

IZLET
V BENETKE

priredi ob priliki srečanja 
BOR . FIAMMA (Benetke) iz
let v Benetke. Vpisnine spre
jema Franko Drašič 
(tel. 70524) od 10. do 12. ure 
in od 18. do 19. ure do vključ
no četrtka 18. t. m.

POKAL EVROPSKIH PRVAKOV

Danes povratna tekma 
Real Madrid-Benfica

MADRID, 16. — Jutri bo v špan
skem glavnem mestu povratni dvo
boj četrtfinala za pokal evropskih 
prvakov med Real Madridom in 
lizbonsko Benfico. V prvem dvo
boju. ki je bil na portugalskih tleh, 
je Benfica zmagala s 5:1. Tekmi 
bo prisostvoval trener Interja He- 
lenio Herrera, o katerem krožijo 
glasovi, da se namerava ponovno 
preseliti v Španijo.

Postavi bosta nastopili kakor 
sledi:

REAL MADRID: Betancourt, Ga- 
mlera, Pachin; Muller, Santamaria, 
Zoco, Serena, Amancio (Puskas), 
Rosso, Piri, Gento.

BENFICA: Costa Pereira, Cavem, 
Raul: Cruz. Germano, Perides; Co- 
luna, Jose Augusto, Torres, Euse- 
bio, Simoes.

• * *

BILBAO, 16. — Domači Atletico 
se je uvrstil v polfinale turnirja 
za pokal sejemskih mest. Bilbao je 
danes premagal škotski Dunfermli- 
ne 2:1 (1:0). V prvi tekm iso Špan 
ci zmagali 1:0.

• * *

MILAN, 16. — Igralci Milana so 
danes odpotovali z Malpense v Bru. 
sel j. kjer bodo jutri nastopili v 
prijateljski tekmi z Anderlechtom. 
Ker bosta manjkala Altafini in Fer- 
rario, bo Liedlholm poslal na igri
šče verjetno naslednjo postavo: 
Barluzzi, Noletti, Pellagalli, Benitez, 
Maldini, Trapattoni. Mora, Rivera, 
Amarildo, Lodetti in Fortunato.
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ZAKLJUČENA KOLESARSKA DIRKA PARIZ NICAOD NEDELJE DO 23. MAJA

ODBOJKA

«VEČER OB SREDAH»
DANES, 17. t.m. ob 20.30 uri 

bo v klubu «Simon Gregorčič« 
v Gorici na Verdijevem kor 
zu 13

literarni večer
na katerem bodo brali iz svo
jih del naslednji slovenski li
terati:

Mira Mihelič, Edvard Koc
bek, Kajetan Kovič in Lojze 
Krakar iz Ljubljane ter Bo
ris Pahor in Filibert Benede- 
tič iz Trsta.

Književniki bodo ob tej pri
ložnosti podpisovali svoje last
ne knjige.

Prvenstvo
ženske druge lige

Igralke iz Pordenona prve nasprotnice borovk
V nedeljo, 21 t. m. se bo začelo odbojkarsko prvenstvo ženske B 

lige. V skupini, kjer nastopa Bor, bodo še šestorke S. Stiideniesca 
iz Pordenona, goriške AGI, F. Porzia iz Vidma in Sacila. V prvem 
kolu bodo borovke imele v gosteh tekmice iz Pordenona. Celotni ko
ledar prvenstva je naslednji:

21.3.1965:
1. v Gorici ob 10,30 AGI (GO F. PORZIO 
2 v Trstu ob 10,30 BOR - S STUDENTESCA 

Počiva SACILE 
28 3.1965:
Y v Pordenonu ob 15,30 S. ŠTUDENT. - AGI (GO)
4 v Vidmu ob 10,30 F. PORZIO - SACILE 

Počiva BOR 
4.4.1965:
5. v Sacilu ob .5,30 SACILE - S. ŠTUDENT.
6. v Gorici Ob 10,3 AGI (GO) BOR 

Počiva F. PORZIO
11.4.1965:
7 v Pordenonu ob 15,30 S. ŠTUDENT. - F. PORZIO
8 v Trstu ob 15,30 BOR - SACILE 

Počiva AGI (GO)
19.4.1965:

9. v Sacilu ob 15,30 SACILE - AGI (GO)
10. v Vidmu ob 10,30 F. PORZIO BOR 

Počiva S. STUDENTESCA
POVRATNO KOLO

25.4.1965:
11 v Vidmu ob 15,30 F. PORZIO - AGl (GOI
12. v Pordenonu ob 10,30 S. ŠTUDENT. BOR 

Počiva SACILE
2.5.1965:
13. v Gorici ob 15,30 AGI (GO) - S. ŠTUDENT.
14. v Sacilu ob 10,30 SACILE - F PORZIO 

Počiva BOR
9 5.1965:
15 v Pordenonu ob 15,30 S. ŠTUDENT. . SACILE
16. v Trstu ob 10,30 BOR-AGI (GO)

Počiva F. PORZIO
16.5.1965:
17. v Vidmu ob 15,30 F. PORZIO S ŠTUDENT.
18. v Sacilu ob 15,30 SACILE ■ BOR 

Počiva AGI (GO)
23.5.1965:
19 v Gorici ob 10,30 AGI (GO) - SACILE
20 v Trstu ob 10,30 BOR - F. PORZIO 

Počiva S. STUDENTESCA

Končna zmaga 
za Anguetila

NICA, 
ke Pariz 
ce, je bil 
pohod do

19 Balmamion (It.) 36.VV21"
20. Ferrer (Fr.) 36.9’54” itd. 
LESTVICA GORSKE NAGRADE
1. MOTTA (It.) 50 točk
2. R. Altig (Nem.) 42
3 Zilioll (It.) 34
4. 8pruyt (Belg.) 24
5. Poulidor (Fr.) 18 itd.

ATLETIKA

Italijanu Motti «gorska nagrada»
16 — Jacques Anquetil, ki je v zadnjih dneh etapne dir- 

Nica premočno prevladoval in gospodoval na vrhu lestvi- 
danes že na tem, da v etapi, ki služi le za zmagoslavni 
cilja, izgubi vse, kar si Je ustvaril v prejšnjih dneh. Po 

nekaj km vožnje je namreč Francoz nerodno padel in se potolkel 
po komolcu in levem kolenu. An 
quetil je sicer takoj stopil na kolo 
in se je pognal v zasledovanje 
glavnine, ki je izrabila njegov pa
dec, da je ostreje potegnila. Preden 
se je normandijski kolesar pridružil 
glavnini je moral večkrat zamenja
ti kolo. To je’ bil najbolj razburi 
ljiv trenutek zadnje etape, ki je bi
la zanimiva tudi zaradi bega Bel
gijca VValterja Spruyta. Ta je pu
stil glavnino pri 10 km in se ni 
pustil več dohiteti, pa čeprav se 
je njegova prednost do cilja znat
no zmanjšala.

Vrstni red na cilju osme etape 
na 146 km dolgi progi Draguignan- 
Nica je naslednji:

1. JOSEPH SPRUYT (Belg.) 3.44T4”
2. Van Espen (Hol.) 3.44’45"
3. De Haan (Hol.) 3.45’01”
4. Van Coningsloo (Belg.)
5. Dancelli (It.)
6. Lute (Hol.)
7. Neri (It.). Sledijo vsi ostali.

KONČNA LESTVICA
1 JACQUES ANQUETIL (Francija)

36.14’09”
2 Rudi Altig (Nem.) 36.16’27”
3 Zilioli (It.) 3R.17’05”
4 Poulidor (Fr.) 36.18’
5 Janssen (Hol.) 36.18T9”
6 Den Hartog (Hol.) 36.18’28”
7. Junkermann (Nem.) 36.19’06”
8. Motita (It.) 36.19’22’
9. Nedelec (Fr.) 36.20’33”

10. Haast (Hol.) 36.21’07”
11 Bocklandt (Belg.) 36.21’40”
12 Stablinski (Fr.) 36.2F58”
13 Wolfsh.ohol (Nem.) 36.22’27”
14. Vandervleuten (Hol.) 36.2314”
15 Van Coningsloo (Beler.) 36.2317’
16 Dancelli (It.) 36.23’49”
17. Preziosi (It.) 36.2413”
18. Spruyt (Belg.) 36.26’44”

NOCOJ V ZAGREBU

Dinamo-Torino 
za pokal 
pokalnih prvakov

Včeraj zjutraj so odpotovali iz 
našega mesta v Zagreb igralci To
rina, ki bodo nocoj igrali povrat
no tekmo za pokal pokalnih prva
kov z Dinamom. Prva tekma se je 
zaključila neodločeno z enim go
lom na vsaki strani. V primeru po
novnega neodločenega rezultata, bo
sta morali enajstorici igrati tretjo 
tekmo, ki bo 24. t. m. v Trstu.

Trener Torina Nereo Rocco je 
izjavil, da bo zelo verjetno poslal 
proti Dinamu na igrišče naslednjo 
postavo: -

Vieri, Poletti, Buzzacchera, Puia, 
Cella, Rosato, Meroni, Ferrini, Hit 
schens, Moschino in Simoni.

POKAL SEJEMSKIH MEST

Fcrcncvaros 
ponovno premagal 
Romo i 1:0

BUDIMPEŠTA. 16. — Roma Je 
klonila Ferencvarosu tudi v povrat
ni tekmi osmine finala turnirja za 
pokal sejemskih mest. Madžarski 
nogometaši so danes premagali ita
lijanske predstavnike 1:0 (1:0). Got 
ie dosegel v 41’ prvega polčasa 
srednji napadalec Fenerovarosa 
Florian Albert.

Prva tekma, ki so jo igrali v Ri
mu. se Je zaključila z 2:1 v korist 
Madžarov

Ferencvaros se je z današnjo 
zmago nad Romo uvrstil v nadalj
nje kolo turnirja, kjer se bo spo
prijel z zmagovalcem dvoboja Dun-
fermline • Bilbao.

* * •

LAUSANNE, 16. — Angleška enaj- 
storica Westham United je v prvi 
tekmi četrtfinala za pokal pokal
nih prvakov premagala švicarsko 
moštvo Lausanna 2:1

ITALIJANSKI POKAL
GENOVA, 16. — Jutri popoldne 

bo Genoa sprejela v goste za tek
mo tretjega kola za italijanski no
gometni pokal 1964-65 enajstorlco 
Simmenthala iz Monze.

SODNIKI DANES
MILAN, 16. — Današnje tekme 

bodo sodili naslednji sodniki: 
Barolo Genoa • Monza (za ital. 

pokal)
Di Tonno Taranto - Trlestina

(prijateljska) ■
Marengo Entella • Sampdoria 

(prijateljska)
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TU1NTAM
BERLIN, 16. — Bivši evropski 

prvak in rekorder v skoku s pa
lico 33-letni Nemec Manfred Preuss- 
ger je sklenil, da se ne bo več 
aktivno udejstvoval. Preussger, ki 
je lani skočil 5,15 m se bo posve
til trenerskemu poklicu.

TENIS
STOCKHOLM, 16. — Po vesti, ki 

je bila objavljena v časopisu «Af- 
tonbladet, bo najboljši švedski te
niški igralec Jan Erik Lundquist 
prestopil ob koncu leta med pro
fesionalce. Lundquist je novinarju 
časopisa izjavil med drugim: «Vzro- 
kov, zaradi katerih nameravam 
stopiti med profesionalce, je pre
cej. Najbolj važen, in žal tudi naj
bolj privlačen, je seveda denar«.

igralcev, ki pridejo v poštev za se
stavo reprezentance Paragvaja, ki 
bo morala nastopiti v kvalifikaci
jah za nastop na svetovnem nogo
metnem prvenstvu.

BOKS

NOGOMET
ASUNCION, 16. — Državna usta

nova, ki nadzoruje športno udej
stvovanje v Paragvaju — nacional
ni svet za Šport — je sklenila pre. 
povedati vsem nogometašem klu
bov prve in druge lige preselitev 
v tujino. Ta sklep so sprejeli, da 
bi preprečili morebitno izselitev

MILAN, 16. — Italijanski prvak 
v super lahki kategoriji Sandro 
Lopopolo je dobil vabilo iz Vene
zuele, da bi se spoprijel v dvobo
ju za svetovni naslov s prvakom 
Hernandezom. Venezuelski organi
zatorji so nekaj podobnega že 
predlagali, vendar je Lopopolo va
bilo zavrnil, ker je hotel prej osvo. 
jitl v dvoboju z Brandijem Italijan, 
ski naslov.

Prokurator italijanskega boksar
ja Steve Klaus sedaj proučuje va
bilo in tudi možnost, da bi bil 
dvoboj s Hernandezom v Italiji. 
Najraje pa bi organiziral dvoboj 
za evropski naslov, ki danes nima 
posestnika. Lopopolo je že dobil 
ugodne predloge iz Nemčije za 
dvoboj s Quatorjem. Italijanski pr
vak bo radevolje nastopil v Nem 
čiji, venda upa, da se bo za orga 
nizacijo potegovala, seveda z bolj 
Simi pogoji, kaka italijanska družba

M. ŠAJ1NOV J
Cvetočih lic.

Iz delovanja mladinskih društev v Trstu pred štiridesetimi leti

V našem društvu smo od vsega početka polagali veliko 
važnost na društveno knjižnico in predavanja, že na prvih 
sejah se je govorilo, kje in kako dobiti primerno število knjig 
za društveno knjižnico. V ta namen se je pri Sv. Ivanu orga
niziralo nabiranje knjig in na VI. odborovi seji 1. 6. 1926 je 
Bambič poročal, «smo dobili od tržaške PROSVETE na posodo 
98 knjig za knjižnico.« V tem pogledu pravi nadalje sejni za
pisnik da «bo seznam knjig uredil tov. Bambič, drugo pa tov. 
Škamperle. V nedeljo začne poslovati knjižnica in tov. Strgar 
je naprošen, da pomaga v nedeljo knjižničarju«. Toda že na 
naslednji seji 7. 6. se je knjižničar (Sl. Škamperle) pritožil 
nad premajhnim zanimanjem s strani članstva.

Take pritožbe in tožbe so se potem vrstile na vsaki seji 
in na vsakem članskem sestanku in Škamperle, ki je bil že 
kar obupan nad tolikšno brezbrižnostjo mladine do knjig, je 
prihajal na dan z najbolj čudovitimi predlogi, kako odpomoči 
tej kulturni zaostalosti, kakor da bi bilo mogoče rešiti to 
vprašanje' na pr. z zvišanjem ali znižanjem izposojevalnine, 
ali pa jo urediti kot odsek s stalnimi čitatelji itd.

Malokatera panoga društvenega delovanja je na članskih 
sestankih in sejah vzela toliko časa, kakor je vzelo prav raz-

pravljanje o knjižnici. Toda poročila knjižničarjev, ki so se 
vrstili drug za drugim razočarani in pobiti, so bila vedno 
negativna, ali skoro. Vedno so izzvenela v stavkih kakor: 
..knjižnica posluje, vendar klavrno«. V zapisniku 12. sestanka 
z dne 22. 4. 27 je zapisano: ..Sledi poročilo knjižničarja: spim, 
spim, spim spala bom...« Furlani poroča na sestanku z dne 
28. 4. 27, da ..knjižnica spi spanje pravičnega«. Se najbolj zani
miva pripomba je bila v zapisniku 5. članskega sestanka z 
dne 3. 3. 27, v katerem je zabeleženo, da knjižnica v nedeljo 
ni poslovala, ker je knjižničar (Edi Furlani) šel ..opazovat« 
tekmo (verjetno je šel v Herpelje, kjer je naše moštvo od
igralo prvenstveno tekmo s tamkajšnjim ..Jadranom«), Ven
dar pa navzlic vsemu temu poraznemu stanju, so bila opaziti 
tu pa tam razveseljiva poročila, ko je članstvo v kar obilnem 
številu seglo po knjigah.

* * *

Druga kultumo-prosvetna panoga udejstvovanja našega 
društva so bila predavanja. Iz že znanih razlogov pa je bila 
bilanca dela v drugi poslovni dobi dokaj revnejša od prve. Ne 
razpolagam sicer s točnim seznamom vseh predavanj v našem 
društvu, to pa predvsem zaradi manjkajočih zapisnikov, vendar 
pa, tudi če bi bil seznam popoln, bi bil vsekakor revnejši od 
prejšnjega leta. Veliko je bilo namreč sestankov, na katere pre
davatelj ni prišel.

Iz zapisnikov izhaja, da so bila naslednja predavanja:
IV. redni društveni sestanek dne 24. 2. 27 predavanje Mil
ka Bambiča o ..letalstvu«,
V. redni društveni sestanek dne 3. 3. 27 predavanje Franke 
škrap o ..pozdravu«.
VI. redni društveni sestanek dne 10. 3. 27 predavanje Dra
ga Pahorja o ..svetovni vojni«.
X. redni društveni sestanek dne 7. 4. 27 predavanje tajnika 
ZMD Šavlija o ..nalogah mladinskih društev«. Na tem pre
davanju je bil prisoten tudi dr. Dekleva, ki Je društvo po

hvalil za njegovo neumorno delo.
XI. redni društveni sestanek dne 14. 4. 27 predavanje dr. 
Dekleve o ..zadrugah starih Slovanov«.
XV. redni društveni sestanek dne 18. 5. 27 predavanje Mil
ka Bambiča «0 nastanku zemlje in človeka«.
XVIII. redni društveni sestanek dne 25. 6. 27 predavanje 
Mitje Macarola «0 nastanku narodnih pravljic«.
XX. redni društveni sestanek dne 7. 7. 27 predavanje Mitje 
Macarola ..O filmu«.
XXII. redni društveni sestanek dne 28. 7. 27 predavanje 
Šavlija «0 pomenu mladinskih društev«.
XXIII. redni društveni sestanek dne 4. 8. 27 predavanje dr. 
J. Dekleve «0 blagovestnikih Cirilu in Metodu«.

• * *

V poletju 1927 so italijanska politična oblastva začela raz- 
‘ puščati naša društva in so v opravičilo tega novega terorja 
navajala najbolj smešne razloge. Naši sestanki niso bili več 
redni, kar Je razvidno že iz zgornjega seznama predavanj, a 
čeprav so sestanki le bili, ni bilo. spričo dejstva, da so bili na 
prostem in v temi. nobene možnosti pisati zapisnika Naše ča
sopisje je bilo podvrženo najstrožji cenzuri in zadostovala Je 
le ena beseda v obrambo naših pravic, da je bil časopis zaple
njen, ali pa da Je dobil opomin. Že pri drugem opominu je bil 
suspendiran odgovorni urednik, pri tretjem pa je utegnila sle
diti ukinitev časopisa. Zaradi tega je človek tedaj pri prebira
nju «Edinosti» dobil vtis, da (Sita glasilo kakega pogrebnega 
društva.

Najbolj kričeče in ogabne krivice je ..Edinost« zabeležila 
le kot kroniko in se ni niti z besedico zavzela v obrambo na
ših narodnih pravic. Če bi kdo hotel podoživljati vso strahoto 
in tragiko našega naroda v Primorju, tedaj bi mu zadostovalo 
prebirati julijsko, avgustovo in septembrsko ..Edinost« iz leta 
1927, da bi se prepričal, kaj je bilo bistvo fašizma. Naše časo
pisje se Je omejevalo le še na beleženje krivic, ki nam jih je 
prizadejal iz dneva v dan raznarodovalni fašizem. Tako beremo

v ..Edinosti« z dne 21. 8 27 št. 199 naslednji
Ukrep glede Športnega udruienja in njegovih članic 

Tržaški prefekt comm. Fornaciari je lzdai naslednji odlok: 
Prefekt trtahke pokrajine

po prečitanju poročila tržaškega kvestorja z dne 17. t.m. št. 
8623, iz katerega je razvidno, da ..Športno udruženje« s sedežem 
v ulici Guido Zanetti št. 1-1 in v njem udružena društva, delu
joča v tej pokrajini:

1. Športno društvo «Obzor», Sv M. Magdalena, 1'rst
2. Mladinsko društvo ..Prosveta«, Trst
3. Mladinsko društvo ..Prosveta«, Opčine
4. Mladinsko društvo ..Zarja«, Rojan
5. Mladinsko društvo ..Magdalena«, Sv M Magdalena, Trst
6. Mladinsko društvo ..šparta«, Skedenj
7. Mladinsko društvo ..Višava«, Bam-Kotikonel
8. Mladinski krožek «Rocol», Rocol-Trst 
9 Dijaški krožek «N. Tommaseo«, Trst
10. Športno društvo ..Adrija«, Prosek
11. Športno društvo ..Primorje«, Prosek

delujejo izven območja CONI-ja s političnimi cilji, nasprotujo
čimi nacionalnemu redu

Po prečitanju pokr, zast CONI-ja z dne 5. 7 27 itd. 'td. 
ODREJA

Zveza športnih društev — ..Športno udruženje« s sedežem itd. 
so razpuščena s prepovedjo obnove Zunanji društveni znaki in 
znamenja so prepovedani in se zasežejo

Trst, 17. 8 1927 Pretekt.: Fornaciari l.r.
V takem ozračju In v 'strahu, da bo prav enaka usoda, ka

kor je že doletela navedeno, ustanovo in nekatere njene članice, 
prišla tudi nad nas, smo dne 23. 8 27 imeli v podstrešju Coko- 
ve-Palkove hiše v Podlonjerju deveto in zadnjo odborovo sejo, 
na kateri so bili navzoči nkslednji člani odbora- Alojz Dougan. 
Ljubo Jaklič, Andrejina Železnik, Slava Cok. Marjuči Lapanja 
in Emil Skrap.

(Se nadaiiufe)
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